
 Елімізде шешімін к�ткен 
 к�п мәселені� бірі – �о�ыс пен т�рмысты� 
 �алды�тарды ��деу. 
 Ашы� а�парат к�здеріндегі дерек бойынша, 
 �азір 5 мы��а жуы� полигонда жинал�ан  
 �о�ыс к�лемі 22 миллиард тоннадан асады. 
 Ол жыл сайын та�ы 5 миллион тоннадан 
 астам �алды�пен толы�ып отырады. 

 Ауызбірлік 
 апаттан сақтады 
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МЕМЛЕКЕТ БАСШЫСЫ ҚАСЫМ-ЖОМАРТ ТОҚАЕВТЫҢ 
ОРАЗА АЙТ МЕРЕКЕСІМЕН ҚҰТТЫҚТАУЫ

Қадірлі отандастар!
Баршаңызды Ораза айт мейрамымен құттық таймын!
Бұл – мұсылман қауымының ерекше ықылас пен қарсы алатын ұлық 

мерекесі.  
Қасиетті Рамазан айында жұрт адамгершілік құн дылықтарға баса мән 

береді, рухани тазаруға ұм     тылады. Мұқтаж жандарға қол ұшын созып, ай-
наласына қайырымдылық к%рсетеді. Отыз күн оразадағы сабыр мен қанағат-
қа негізделген игі амалдың бәрі Айт мерекесінің шынайы болмысын айшықтай 
түседі. 

Ата дініміз адамзатты татулық пен тыныштыққа, қамқорлық пен мейірімді-
лік ке, жанашырлық пен жасампаздыққа үндейді. Адал еңбек етіп, адал табыс 
табу ға шақырады. Мұның барлығы, түптеп келгенде, бүкіл еліміздің ырысты 
ынтымағын арттыруға ықпал етеді.

Халқымыздың салт-дәстүрі Ислам дінінің, Рамазан айының және Айт 
мейрамының ұлағатымен ұштасып жатыр. Бұл сабақтастық берекелі бірлігімізді 
нығайтып, әділетті қоғам құру жолында маңызды р%л атқарады.

Еліміз аман, жұртымыз тыныш болсын!
+р шаңыраққа бақ-береке және толағай табыс тілеймін!
Айт қабыл болсын, ағайын!

ҚҰТТЫҚТАУ ЖЕДЕЛХАТТАРЫ КЕЛІП ТҮСТІ

Мемлекет басшысы $асым-Жомарт То�аевты� 
атына барша м�сылман �ауымы �шін �асиетті сана-
латын Ораза айт�а орай шет мемлекеттерді� бас-
шыларынан және халы�аралы� �йым дар ды� жетек-
шілерінен ��тты�тау жеделхаттары келіп т�сті.

Түркия Президенті Режеп Тайип Ердоған Қасым-Жомарт 
Тоқаев қа түрік халқының және жеке %з атынан жүрекжарды 
ле бізін білдіріп, оған зор денсаулық, бақыт, ал достас әрі бауыр-
лас Қазақстан жұртшылығына бақ-береке тіледі.

– Ынтымақ-бірлік, бауырластық құндылықтарын дәріп тей-
тін осы қасиетті мереке Ислам әлеміне және барша адамзатқа 
бей   бітшілік, бақ-береке ала келсін, – деп жазылған Түркия 
Пре зидентінің құттықтау жеделхатында.

5збекстан Президенті Шавкат Мирзиёев %з құттықтауында 
Мем лекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев пен бауырлас Қазақ-
стан халқына ізгі тілегін білдірген.

– Кейінгі жылдары ортақ мәдени және рухани құнды лық-
тар ды қастерлейтін достас халықтарымыздың %зара бірлігі ны-
ғайып келеді. Оның бейбітшілік пен тыныштықты, %зара дос-
тық ты дәріптейтін қасиетті Рамазан айы мен Ораза айттың ізгі 
қағидаттарымен үндесетіні с%зсіз, – деп жазылған жеделхат та.

Қырғызстан Президенті Садыр Жапаров құттықтауында 
мем лекетіміздің басшысына амандық тілеп, Қазақстан халқы-
ның бейбіт заманда %сіп-%ркендей беруіне тілектестік білдірген.

– Сенімнің беріктігін, т%зімділік пен бірлікті айшықтайтын 
осы нау рухани мерекеде халықтарымыздың ынтымағы ны ғайып, 
бақ-берекесі еселене берсін, – деп жазды қырғыз елінің бас шысы.

Тәжікстан Президенті Эмомали Рахмон %з жеделхатында 
ел деріміз арасындағы достық қарым-қатынастың жоғары дең-
гейіне к%ңілі толатынын атап %ткен.

– Барша мұсылман елдері үшін қасиетті саналатын мейрам-
ның адамгершілікке үндейтін құндылықтары мен жасампаз 
дәстүрі халықтарымыз арасындағы мызғымас берік байланысты 
ны ғайтуға алдағы уақытта да қызмет ете беретініне сенімді-
мін, – деп жазған Тәжікстан басшысы.

Қасиетті Ораза айт мейрамына орай ізгі тілегін Түрікменстан 
Президенті Сердар Бердімұхамедов те жолдады.  

– Ежелден адамгершілік, қайырымдылық, мейірімділік жә-
не рухани тазалық секілді асыл қасиеттерді дәріптейтін бұл 
мей рам мұсылман үмбеті арасындағы %зара түсіністікті, ынты-
мақ пен татулықты нығайта беретініне кәміл сенемін, – деп 
жаз ған Түрікменстан Президенті.

Сонымен қатар Мемлекет басшысын БА+ Президенті 
шейх Мұ хаммед бен Заид +л Нахаян, Иордания Королі II 
Абдалла, Марокко Королі VI Мұхаммед, Бахрейн Королі 
Хамад бен Иса +л Халифа, Кувейт Мемлекетінің +мірі шейх 
Мишааль әл-Ахмад әл-Джабер ас-Сабах, Ливия Президенттік 
кеңесінің т%рағасы Мұхаммед Юнис әл-Манфи, Оман 
Сұлтаны Хайсам бен Тариқ, Ирак Президенті Абдул Латиф 
Рашид, Палестина Президенті Махмуд Аббас, Пәкістан 
Премьер-министрі Шахбаз Шариф, Сингапур Премьер-
министрі Ли Сянь Лун, БА+ Вице-президенті, Премьер-
министрі және Дубай +міршісі шейх Мұхаммед бен Рашид 
+л Мактум, БА+ Вице-президенті, Премьер-министрдің 
орынбасары шейх Мансур бен Заид +л Нахаян, Түрікменстан 
Халк Маслахатының т%рағасы Гурбангулы Бердімұхамедов, 
Татарстан Республикасының Раисы Рустам Минниханов, 
Ислам ынтымақтастығы ұйымының бас хатшысы Хиссейн 
Брахим Таха және тағы басқалар құттықтады.
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СТРАТЕГИЯЛЫҚ 
СЕРІКТЕСТІК НЫҒАЯ БЕРЕДІ

$асым-Жомарт То�аев пен Режеп Тайип Ердо�ан теле фон 
ар�ылы с�йлесті.

Мемлекеттер басшылары бірін-бірі Ораза айт мерекесімен 
құт тық тап, Қазақстан мен Түркия халықтарына бақ-береке тіледі.

Сонымен қатар Қасым-Жомарт Тоқаев еліміздің бірқатар %ңі-
ріндегі су тасқыны салдарынан қалыптасқан күрделі ахуалға бай-
ла нысты қолдау к%рсеткені үшін Режеп Тайип Ердоғанға алғыс 
айт ты.

Қазақстан Президенті Түркия Республикасымен бауырластық 
қа тынасты, сондай-ақ екі ел халықтары арасындағы тұрақты ын-
ты  мақтастық пен %зара тілеулестікті жоғары бағалайтынын мә-
лім деді.

+ңгімелесу барысында президенттер екі ел арасындағы стра-
те гиялық серіктестікті одан әрі нығайту мәселесін талқылап, 
ал дағы уақытқа жоспарланған кездесулер кестесін  қарастырды.
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ДИССЕРТАЦИЯ 
ДЕВАЛЬВАЦИЯЛАНҒАН ЗАМАН

$аза�станда енді �алым ата�ын алу 
же�ілдейді: докторлы� диссертация �ор�ау 
о�айлатылады. Болаша�та тіпті 
�ылыми-зерттеу нәтижелерін 
шетелдік басылымдарда 
жариялау талабы алынып 
тасталуы ы�тимал. 1зірге 
3кімет олар�а балама ретінде 
�аза�станды� �ылыми 
журналдарды� дамуын 
ынталандырып, �олдау�а кірісті. 
Б�л жа�ашылды�тар �алым болуды емес, 
�алым атануды �алайтындарды� жанына жа�ып, 
жайлылы� әкелгенімен, отанды� �ылымны� 
к�сегесін к�герте �ояр ма екен?!

Ойыл �зеніні� тас�ынымен �ш к�н, �ш т�н бойы алыс�ан �ызыл-
�о�а лы�тар �иын сәтте на�ыз ерлікті� �лгісін к�рсетті. Біз тас�ын 
сумен алы сып жат�ан �ызыл�о�алы�тар�а арнайы барып, ахуалды 
білдік. 1 575 т�р�ыны бар К�зді�ара ауылды� округіні� орталы�ы – 
$оныс тану ауы лына 3 сәуір к�ні барды�. Біз жеткен кезде ауыл т�р-
�ындары екін ші т�н тас�ынмен алысып жатты.

 ҚОМСЫНБАСАҚ, 
 ҚОҚЫС ТА 
 КӘДЕЛІ 

Ауылды судан қорғау үшін соғылған 
екі б%гетті қатты ағыс бұзып кетіп, 
ауыл тұр ғындары тайлы-таяғы қал мас-
тан үшін ші б%гетті биіктетіп жатыр 
екен. Ауыл  халқы, тіпті әйелдер мен 
мек теп тің жоғары сынып оқу шы лары 
да бірі қал мастан күні-түні бел шеш-
пестен тас қын нан қорғануға үлес 
қосып жатты.

5кініштісі, ауыл іргесінде жаңадан 
са  лын ған мешіт, салынып жатқан дене-

шы  нықтыру-сауықтыру кешенінің 
құ ры  лысы, тұрғындарға үй салу үшін 
ин  же нерлік желі тартылып, арнайы 
дайын  далған үлкен учаске мен ауылды 
та биғи газ бен қамтамасыз ететін ар-
найы торап ты толықтай су алып кетті. 
Ауылдың ше   тіндегі т%рт үйді де су бас-
ты. Бірақ ха лықтың бекем бірлігі тұтас 
ауылды су шаю дан аман алып қалды.

(Жалғасы 7-бетте)

Экология және табиғи ре сурстар ми-
нистр лігінің мәліметін ше, былтыр елі мізде 
4,1 млн тон наға жуық коммуналдық қал-
дық тү зілген, оның 1 млн тоннасы сұ  рып    -
та лып, қайта %ңделді, қалғаны по лигон дар-
ға т%гілген. Ал %ңдеу к%лемін арт тырмай, 
по лигондарда қоқыс жи най беретін бол сақ, 
жеріміз к%п ұзамай қо қыс алаңына ай налуы 

мүмкін. Эколог-ма мандар елі міз дегі қоқыс 
поли гон дары ның 80 пайызы экологиялық 
және са ни тарлық талаптарға сай келмей-
ті нін, оның үстіне, басым б%лігі қо   қыс қа 
толғанын ай тып дабыл қағуда. 

Сенатор Закиржан Кузиевтің пікірін-
ше, қазір қоқыс мәселесімен күрес бойын-
 ша қабылданып жат қан шаралар тиіс  ті 

нә тиже бермей келеді. Қауіпті жә не меди-
ци налық қалдықтарды жою және за  лал-
сыз   дандыру кезінде қолдала ны ла тын тех   -
но логия нормативке сай емес. Бюд  жет тен 
қан шама қара жат қа рас тырылған зауыт-
тар  дың жұмысы тоқтап тұр. 

(Жалғасы 4-бетте)
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ЕҚЫҰ ПАРЛАМЕНТТІК АСCАМБЛЕЯСЫ 
ДЕЛЕГАЦИЯСЫМЕН КЕЗДЕСТІ

Кездесуде Мәулен �шімбаев Қазақстан 
ЕҚЫҰ-ны қауіпсіздік пен ынтымақтастыққа 
қатысты іргелі мәселелер бойынша шешімдер 
қа былдау үшін тиімді к#пжақты алаң ретінде қа-
рас тыратынын атап #тті.

«Қазіргі таңда ЕҚЫҰ ұйым алғаш құрылған 
кездегідей Шығыс пен Батыс арасындағы «к#пір» 
ретінде маңызды миссия атқарып отыр. Біз еуро-
палық кеңістіктегі негізгі саяси серік тестеріміздің 
бірі – ЕҚЫҰ Парламенттік Ассам блеясымен 
конструктивті ынтымақтастықты одан әрі нығай-

туға мүдделіміз. Қазақстан Парл аментінің депу-
таттары ЕҚЫҰ Парламенттік Ассамблеясының 
сессияларына, оның коми теттерінің жұмысына 
және байқау миссия ларының құрамындағы мін-
деттерге белсенді қатысып келеді», – деді Мәулен 
�шімбаев.

Сондай-ақ Сенат Спикері бүгінде Орталық 
Азия мемлекеттері арасындағы қарым-қаты настар 
стратегиялық әріптестік пен одақтас тыққа табан 
тірей отырып, дәйекті түрде дамып келе жатқа-
нына назар аударды. Бұл мәселеге Мемлекет бас-

шысы Қасым-Жомарт Тоқаев ерекше к#ңіл б#ліп 
келеді. Тараптар #ңірдегі ынтымақтастықтың 
жо ғары деңгейін Парла менттер арқылы да қолдап 
отыр.

«4ңірлік жақындасу үрдістері біздің ел дері-
міздің ұлттық мүдделеріне сай келеді. Сондай-ақ 
Орталық Азияның зор экономикалық және мәде-
ни әлеуетін іске асыруға ықпал етеді. Мемлекет 
басшылары 2022 жылы Орталық Азияны ХХІ 
ғасырда дамытудың достық, тату к#ршілік және 
ынтымақтастық туралы шартына қол қойды. Біз 
4з бекстанмен, Қырғызстанмен және Тәжік-
станмен ынтымақтастық ж#ніндегі екі жақты 
парламентаралық комиссиялар ая сында белсенді 
жұмыс істеп келеміз. Сонымен қатар жаңа алаң 
– Орталық Азия мемлекеттерінің Парламентара-
лық форумын құрдық. Форумның алғашқы оты-
рысы былтыр Қазақстанда #тті», – деді палата 
Т#рағасы.

Мәулен �шімбаев ЕҚЫҰ ПА #кілдеріне Мем-
лекет басшысының бастамасымен Қазақстанда 
жүргізіліп жатқан реформалардың іске асырылу 
барысы туралы да айтып берді.

Сонымен қатар Орталық Азия елдеріндегі 
экологияның жай-күйіне, климаттың #згеруіне, 
трансшекаралық #зендерге, суару, су ресурс тарын 
үнемді пайдалану және басқа да салаларға қа тыс-
ты #зекті проблемалар талқыланды. Атап айт қан-
да, тараптар Арал теңізінің экожүйесін қалпына 
келтіру ж#ніндегі бірлескен жобаларға және 
палатаның осы бағыттағы заңнамалық жұмысына 
ерекше назар аударды.

ЕҚЫҰ ПА #кілдері Қазақстанда жүргізіліп 
жатқан саяси және әлеуметтік-эко номикалық 
#згерістердің маңызына тоқталып, олардың 
нәтижелерін жоғары бағалады. Сондай-ақ алдағы 
уақытта парламентаралық ынты мақ тастық одан 
әрі нығая түсетініне сенім білдірді.

Парламент Сенатыны� Т�ра�асы Мәулен �шімбаев Орталы# Азия бойынша 
арнайы �кіл Фара Карими баста�ан Е/Ы6 Парламенттік Ассамблеясыны� деле-
гациясымен кездесті. Тараптар �зара іс-#имылды, оны� ішінде халы#аралы# 
@йымдар аясында�ы байланысты одан әрі дамыту мәселелерін тал#ылады.

АПАТ АЙМАҚТАРЫН АРАЛАДЫ

Апат басталғалы ауылдастары-
мен бірге жүр ген �діл Жұбановтың 
айтуынша, бүгінде Атырау облысы-
ның Жылыой, Қызылқоға аудан-
дары суға кеткен. Қазір жергілікті 
би лік, жеке кәсіп орын дар мен қа-
рулы күштердің ресурстары жұ мыл-
дырылып, облыстық, аудандық 
штабтар жұмыс істеп жатыр.

– Ондаған жыл бойы келмеген су 
ғой. Сон дық тан жерлер жеке қожа-
лықтарға #тіп, табиғи ар налары жа-
былып қалған. Одан б#лек, теңізден 
тасымалданатын мұнай трубалары 
тартылған. Солардың бәрі судың 
табиғи жолмен кетуіне кедергі болып 
отыр.  Ендігі мақсатымыз – Ресей-
ден келетін алапат судан Атырау 
қаласын аман алып қалу. Жайықтың 
бойындағы Индер, Махам  бет аудан-
дарында б#геттер салу, бекіту  жұ-
мыс тары қарқынды жүріп жатыр, – 
деді �. Жұбанов. 

Сапар барысында депутаттар 
Аты рау белсен ділері тұрғызып жат-
қан Соколок каналымен, қала ішін-
дегі ұзындығы 20 шақырым болатын 
б#геттің жұмысымен танысты.  Ма-
хам бет ауданы әкімінің  айтуынша, 
ауданның 21 елді мекенінің 17-сі 
Жайық #зені жағалауында орна-
ласқан. 85 шақы рым ескі б#геттің 
орны бар, енді тағы қосымша 15 
шақырым б#гет салынып жатыр. 

Жалпы ал ған да, б#геттің ұзындығы 
100 шақырымды құ райды.  

Мәжіліс депутаты Еділ Жаңбыр-
шин топан судан қорғанудың түрлі 
әдісін ұсынды. Оның айтуынша, 
ауылға су кірмес үшін б#геттер мен 
қоршап, дәрі-дәрмек, азық-түлік пен 
жанар-жағар майдың қорын жасап 
алу керек.  

Мәжіліс депутаты Ринат Заитов 
су тасқы нынан кейінгі елдің жағ-
дайын білу үшін Ақсуат ауданына 
барды. Аудан әкімі Асхат Смаилов 
тас қын салдарынан бүлінген Боғас 
# з ен і н дег і  к#п ір д і ,  о б л ыс т ы қ 
маңызы бар «Сәтбаев – Ақ суат» жо-
лын к#рсетіп, қалпына келтіру бо-
йынша ат қарылатын жұмыстар ту-
ралы айтып берді.

Боғас #зені деңгейінің тасып 
к#терілуінен Ақ суаттан Кіндікті 
ауылына апаратын к#пірді су шайып, 
аудан орталығымен уақытша жол 
қа ты насы үзілген. Алайда жергілікті 
атқарушы билік жағдайды жедел 
ретке келтіруге кірісті. 

4ңірлерге сапар аясында Айна 
Мысырәлімова мен Дәулет Мұқаев 
Ақмола облысының бірнеше ау-
данын аралады. Аршалы ауданы 
Жібек жолы ауылының іргесіндегі 
Нұра #зенінің тасуына бай ланысты 
қазір ауылдағы жағдай күрделі. �р 
екі сағат сайын судың деңгейі #л-

шеніп отыр. 35 мың құм салынған 
қаптан б#гет тұрғызылып, 50 арнайы 
техника жұмылдырылған.  

Депутаттар одан әрі Целиноград 
ауданы Та лап кер ауылына барып, 
ондағы жағдаймен таныс ты. Бірнеше 
күн бұрын аулаларды су бас қанымен, 
қазіргі жағдай тұрақты. Ауыл іргесін 
бекіту жұ мыс тары қолға алынған. 

Ал Қазыбек �лішев пен Асқар 
Садықов Ақт# бе облысының Құмсай 
ауылы тұрғындары мен жүз десті. 
Сарк#л ауылдық округінің Құмсай 
ауы лындағы 39 үйді, 1 шаруа қожа-
лығы мен 1 кәсіп керлік нысанды су 
басқан. Қазір ауылдағы 27 үй тұ руға 
жарамсыз. 

Мәжіліс депутаттары бұдан бұ рын 
тұрғын дармен кездесіп, #тініш-
тілектерін тыңдаған бо ла тын. Осы 
кезде халық малын тастап кете ал-
май тынын айтып, жаңадан үй салы-
нып біткен ше жылы вагондар сұ-
рады. Қазір ауылға вагондар жет-
кізіліп, электр желісіне қосылған. 
Ақт#бедегі екі су қоймасының толып 

кету қаупі сейілді. Зардап шеккен-
дерге 300 тоннаға жуық к#мек жи-
налды. 206 адамға 64 млн теңге к#ле-
 мінде бір жолғы әлеуметтік т# лем 
жа сал ған. 11 елді мекен мен үзіл ген 
жол қатынасын қал пына келтіру жұ-
мыстары үздіксіз жүргізіліп жа тыр. 

Б.ИКРАМОВА

ОРАЗА АЙТ 

ҚҰТТЫ БОЛСЫН!

Аса #ам#ор, ерекше мейірімді Алланы� 
атымен бастаймын! Барлы# ма#тау Алла-
�а тән. Арда#ты Пай�амбарымыз М@хам-
медке Алланы� салауаты мен сәлемі 
болсын! Баршамызды Ораза айт#а аман-
есен жеткізген Алла�а сансыз шCкірлер 
болсын!  

Қадірлі қауым! 
Сіздерді исі мұсылманның ұлық мейрамы – 

Ораза айттың келуімен шын жүректен құттықтай-
мын! Айт қабыл болсын! 

Қасиетті Рамазанның аяқталғанын білдіретін 
мейрамда, жүрекке мейірім, қуаныш сезімі ұялай-
тын сәулелі сәтте сіздерге, отбасыларыңызға рия-
сыз ниетпен Алланың амандығы мен берекесін 
тілеймін. Жаратқан жар болсын!

Алла Тағала отыз күн бойы ұстаған оразамызды, 
жасаған дұғамызды, орынды себептермен ауыз 
бекіте алмай қалған жандардың қайырлы амал-
дарын қабыл еткей! 

«Айт» с#зі – мерекелеу, хал сұрасу, бір-бірін 
қуанту, қуанышқа топталу, қарымта деген мағы-
наны білдіреді. 

Жаратушы Жаббар Иеміз: «...Олар Мен үшiн 
ораза ұстады, Менiң пәрменiммен ауыз ашты, ендi 
қуанышқа кенелсiн...»  – деп сүйінші хабар жет-
кізген. Жаратушы Иеміз барша мұсылман қауым-
ның қуанышын арттырғай! 

Қазақстан мұсылмандары діни басқармасы 
қасиетті Рамазан айында еліміз бойынша қайы-
рым дылық жобаларды жүзеге асырды. Сауаптар 
еселеніп жазылатын берекелі айда игі іске ат са-
лысқан еріктілерге, демеуші азаматтар мен жо март 
жандарға риясыз ниетпен айрықша алғы сымды 
білдіремін. Алла разы болсын! 

Ораза айт – отбасылық мереке. Мейрам күні 
сыйлық беріп, қуанышқа б#леу – сауапты іс. 
К#мекке мұқтаж адамға қайырымдылық жасау да 
сауабы мол амалдың бірі. 

4здеріңізге белгілі, еліміздің бірнеше айма-
ғында болып жатқан к#ктемгі су тасқыны жер-
гілікті ағайын-жұртты үрейлендіріп, үлкен әбі-
герге салуда. Үйі мен мал-дүниесінен айырыл ған 
отбасыларға мемлекетіміз тиісті к#мек к#р сетуде. 

Осы ретте барша мұсылман қауымын Ораза 
айт күндері сынақты күндерді бастан кешіп 
жатқан жұртымызға қол ұшын беріп, жүректеріне 
қуаныш ұялатуға шақырамын. «Қайырымдылық 
жасасаң – қайырын #зің к#ресің» деп халқымыз 
айтқандай, ізгі істің сауабы еселеніп, қайырын 
#здеріңіз к#ріңіздер.

Ораза айт мерекесі құтты болсын! Раббымыз 
дұға-тілегімізді, қасиетті айда жасаған қайырлы 
істерімізді, берген зекет пен пітір садақамызды 
қабыл еткей!

�р отбасына амандық, жақсылық, құт-береке 
тілеймін. Оразадан оразаға дейін аман-есен жете 
берейік! Алла Тағала қазақ даласын түрлі табиғи 
апаттардан сақтағай. Сынақты сәттерді бастан 
кешіп жатқан жерлестерімізге Жаратқан Иеміз 
жар болғай. Еліміз аман, жұртымыз тыныш 
болғай! �мин!

Наурызбай қажы ТАҒАНҰЛЫ, 
ҚМДБ Т�рағасы, Бас мүфти

Cу тас#ыны бол�ан ��ірлердегі зардап шеккен т@р�ындар�а 
#олдау к�рсету, апатты� салдарын жою, #ира�ан орындарды 
#алпына келтіру ж@мыстарыны� басы-#асында Мәжіліс 
депутаттары да жCр. Оларды� бірі �діл Ж@банов пен Еділ 
Жа�быршин Атырау облысы т@р�ындарымен және б�гет 
т@р�ызып жат#ан ж@мысшылармен кездесті.

Таби�и апат бол�ан ��ірлердегі 
т@р�ындарды� жа�дайы – жіті 
назар да. Кейбір елді мекендерде 
су тартыла баста�анымен, т@р�ын-
жайлар т@ру�а жарамсыз болып 
#ал�ан. Сонды#тан жергілікті ж@рт-
шылы# Cйлеріне #айта алмай отыр. 
Мәжіліс депутаттары олар мен кез-
десуде тас#ын салдарынан бол�ан 
шы�ындар�а берілетін �тем а#ы 
бойынша тCсіндіру ж@ мыс тарын 
жCр гізіп жатыр.

Депутаттар Еркебұлан Мәмбетов, 
Дмитрий Колода және Бақытжан Базар-
бек Солтүстік Қазақстан облысындағы 
бірнеше елді мекенді аралап, су тас-
қынымен күрес жұмысының барысымен 
танысып қайтты.

Бүгінде Есіл ауданы Покровка ауы-
лын дағы су деңгейі 1,5 метрден асып, 
қа уіп т#ндіріп отыр. Жағдай Есіл #зені-
ндегі мұздың жылжуына байла нысты 
қиындады. 4зеннің к#терілуінен 24 үй 
су астында қалып, тұрғындары қауіпсіз 
жерге к#шірілді. Депутаттар олармен 
кез десіп, шығындарды #теуге қатысты 
тү сіндіру жұмыстарын жүргізді.

– 4темақы Үкіметтің тиісті қау лы-
сы на сәйкес беріледі. Т#тенше жағдай 

басталғаннан бастап 30 күн ішінде жер-
гілікті мемлекеттік органдарға #темақы 
туралы #тініш беру қажет, 10 жұмыс күні 
ішінде залалдың м#лшері айқындалады. 
4темақы т#леуге арнал ған қаражат жер-
гілікті атқарушы орган дардың резерв-
терінде бар. Егер қосымша қаржылан-
дыру қажет болса, ол мемле кеттік ре зерв-
тен беріледі. Мемлекет к#мек к#рсетеді, 

ешкім назардан тыс қалмайды, – деді 
Дмитрий Колода.

Депутаттар к#ршілес Николаевка 
ауылын дағы қалпына келтіру жұмыс тары-
мен де танысты. Мұнда да 20-дан астам үйді 
су шайып, барлық тұрғын жергілікті 
эвакуациялау пунктіне жіберілді. Тех-
никалар жұмылдырылып, қалпына келтіру 
жұмыстары жүргізіліп жатыр.

Бұдан соң депутаттар Қызылжар 
және Шал ақын аудандарына барып, 
Новоникольское, Қаратал ауылдары 
мен Сергеевка қаласындағы су электр 
кеше ні нің жағдайымен танысты. Бү-
гінде су қоймасындағы су деңгейі 4,2 
метрден асады. Болжам бойынша 1-2 
тәулік ішінде к#п м#лшердегі су Петро-
павлға жетеді.

Мәжіліс депутаты Айдарбек Қожа-
назаров су астында қалған құлсары-
лықтардың жағдайымен танысты. Ол 
сапар барысында мүлкінен айырылған 
халықпен кездесіп, мәселелерін тал-
қылады. Депутаттың айтуынша, бү-
гінде қаланың 40 пайызын су шайып 
кеткен. 

Депутат қазір қалада түрлі ауру тарау 
қаупі барын айтты. Осы бағытта жер-
гілік ті эпидемиологиялық орталық 
тиіс ті шаралар атқаруға тиіс. Құлсары-
дағы су деңгейі соңғы екі күнде т#мен-
деген. Енді билік тарапынан шығынға 
ұшы раған халықтың #темақысының 
дұ рыс берілуі қадағаланады.

Сонымен қатар Мәжіліс депутаты 
Маңғыстау облысы Бейнеу ауданында 
болып, осы #ңірді паналауға мәжбүр 
болған құлсарылықтармен кездесті. 
Жергілікті мектепке к#шірілген тұр-
ғын  дардың хал-жағдайын білді. Мектеп 

ғимаратындағы эвакуациялық пунктті 
700-ге жуық адам паналаған. Мектеп 
әкім  шілігі оларға барлық жағдай жа-
сал  ғанын, оқушылар үшін сабақ он-
лайн форматқа к#шірілгенін айтты.

Ал депутат Вера Ким қазір Павлодар 
облысында жүр. Ол Ақтоғай, Успен, 
Ер тіс және Железин аудандарындағы 
су тасқынына қарсы іс-шаралар атқа-
рып жатқан қызметкерлермен кездесті. 
Бұл әкімдіктер, т#тенше жағдайлар 
қызметі, Жұмыспен қамтуды үйлестіру 
және әлеуметтік бағдарламалар басқар-
ма лары, білім, денсаулық сақтау, сани-
тарлық-эпидемиологиялық қыз мет 
және басқа да мекемелер. Кездесу бары-
сында жұмыстарды үйлестіруге, соның 
ішінде #ңірлер арасындағы техниканы 
тасымал дауға баса назар аударылды. 

Депутат халықпен бірқатар жиын 
#ткізіп, мемлекет тарапынан к#рсе-
тілетін к#мектің алгоритмін түсіндірді. 
Облыста барлығы 125 отбасы су тасқы-
нынан зардап шеккен. Алдын ала есеп-
теулер бойынша келтірілген шығын 
к# лемі 207,9 млн теңге. Бүгінде 71 от-
басы тұрғын үйді ж#ндеу және қалпына 
келтіру үшін 38,3 млн теңге т#лем алды. 
Су тасқынынан әлеуметтік нысандар 
зар дап шеккен жоқ. 

А.ТҰМАР

ЕШКІМ НАЗАРДАН ТЫС ҚАЛМАЙДЫ



« A M A N A T »  п а р т и я с ы 
Жамбыл облысты� филиалы-
ны� т�ра�асы Дауыл Бей сен-
��лов Жуалы ауданына ар-
найы іс-сапармен барып, 
ден саулы� және білім ны сан-
дарына зерделеу ж�мыс-
тарын ж"ргізді.   

Бұл шараға облыстық мәсли-
хаттың депутаттары да қатысып, 
ем алушылар мен оқушылардың 
ыстық тамақпен қамтамасыз ету 
сапасын бақылады. Депутаттар 
аудандағы жұмысын аудандық 
аурухананың асханасымен та-
нысу дан бастады. Бүгінде 120 
адам ем алып жатқан ауруханада 
екі аспаз бен екі к!мекшісі нау-
қас тарға үш мезгіл ыстық тамақ 
береді екен. Мұнда қажетті азық-
түлік мемлекеттік сатып алу ар-
қылы жүзеге асырылады.

Сондай-ақ депутаттар аудан 
орталығындағы %.Б!кейханов 
атындағы №15, Д.Қонаев атын-
дағы №19, Ш.Мұртаза атындағы 
№1 мектеп-гимназияларының 
ас ха наларын да назардан тыс қал-
дырмады. Бұл білім нысандарына 
күнделікті азық-түлік пен нан 

!нім дерін «Аманжолов» жеке кә-
сіпкерлігі жеткізеді. Ол үшін ас-
ха  налардың барлығы дерлік қа-
жетті тоңазытқыштармен қам-
тамасыз етілген. Депутаттар оқу-
шы лардың тамақтануына алаң-
дар лық негіз жоқ деген қоры-
тынды жасады.
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ВОЛОНТЕРЛЕР ҚАТАРЫ 
АРТЫП КЕЛЕДІ

ТҮРКІСТАННАН 
ЖЫЛЫ КИІМ ЖЕТКІЗДІ

УАҚЫТША ӨТКЕЛ 
САЛЫНЫП ЖАТЫР

ЖҰМЫЛА КӨТЕРГЕН ЖҮК ЖЕҢІЛ

АЙМАУЫТОВТЫҢ МЕРЕЙТОЙЫНА 
ОРАЙ КЕЗДЕСУ ӨТТІ

«AMANAT» партиясы су 
тас�ынынан зардап шеккен 
Атырау облысы ;�лсары 
�аласында апат салдарын 
жою, �алпына келтіру, т�р-
�ындар�а гуманитарлы� к�-
мек к�рсету ж�мысын жал-
�ас тыруда.  

Мәселен, Жамбыл облы-
сындағы партиялықтар қызыл 
сумен арпалысып жатқан Атырау 
облысының тұрғындарына гу-
манитарлық к!мек жолдады. 
Яғни, су сорғы құралдары, 
қайық тар, резеңке етіктер, к!р-
пе лер, гигиеналық заттар мен 
азық-түлік !німдері тиелген екі 
жүк к!лігі жолға шықты. 

«Гуманитарлық к!мек қа был-
дау пункттеріне жергілікті ат-
қарушы органдардың қол дауы-
мен партия белсенділері, этно-
мәдени бірлестіктердің !кіл дері, 
депутаттар және кә сіпкерлер 
азық-түлік, тұрмыстық техника, 
құрал-сайман жинауға !з үлес-
терін қосуда. Сондай-ақ !ңір 
тұрғындары да игі шарадан шет 
қалмай, қолдан келгенше к!мек 
к!рсетуде. Мәселен, ама нат-
тықтар құны 15 млн теңгені құ-
райтын 20 тонна гуманитарлық 
к!мек ж!нелтуге !з үлесін қос ты. 
Сәтін салса, жамбылдықтар 
жіберген к!мек зардап шеккен 
тұрғындарға жеткізіледі», – деді 
«AMANAT» партиясы Жамбыл 

облыстық филиалының т!ра ғасы 
Дауыл Бейсенқұлов. 

:ңір тұрғындары жалпы со-
масы 40 млн теңгені құрайтын 
70 тонна гуманитарлық к!мек 
жіберіп отыр. Тағы бір айта ке-
тетіні, қосымша 30 тонна гума-
ни тарлық к!мек ұшақпен Аты-
рау облысына келіп жетті. 

Biz Birgemiz қоғамдық қо-
рының қолдауымен ұйым дас-
тырылған гуманитарлық к!мекті 
«Жастар Рухы» мен Қазақстан 
студенттері альянсы волонтер-
лері қабылдап алып, тиісті пункт-
терге жеткізуде. Сондай-ақ 
волон   терлер қата рына бел сінді 
жастармен қоса, блогерлер, жас 
журналистер де қосылып отыр.

А�т�бе облысында�ы 
�ар �ын судан зардап шеккен 
ауылдарды� т�р�ындарына 
Т"ркістан облысынан гума-
нитарлы� к�мекті� екінші 
легі жеткізілді.   

Бұл жолы «AMANAT» пар-
тиясы Түркістан облыстық фи-
лиалы атқарушы хатшысының 
орынбасары, облыстық мәслихат 
депутаты Қалыйма Жант!реева 
!з атынан қолдау білдірді. 

Депутат 100 түйе жүн к!рпе, 
300 дана жылы күртеше мен 
бейсболканы пойызбен жеткізді. 
Гуманитарлық к!мектің жалпы 
шығыны 8 млн теңге болған. 
Жаны жомарт әріптестерін пар-
тияның облыстық филиалы ат-
қарушы хатшысының орын ба-
сары мен «Жастар Рухы» жастар 
қанатының еріктілері күтіп алып, 
Қобда ауданына апарды. Киім-
кешектер мен к!рпелер аудан дағы 
эвакуациялық пункттерге және 
тасқын судан зардап шек кен !зге 
де ауыл тұрғындарына үлестірілді.

Қалыйма Жант!реқызы тас-
қын судан зардап шеккен ақт!-
беліктерге жылы с!зін арнап, 

қиындықты сабырмен еңсеруге 
шақырды.

«Осыдан екі жыл бұрын Түр-
кістан облысының Мақтарал 
ауданында болған тасқын судың 
салдарын жұрт болып жұмылып 
еңсерген едік. Биыл да үйлері суға 
кеткен ағайынның ауыртпалығын 

ел болып теңдей б!лісіп жатыр. 
«Берекені к!ктен тілеме, бірлігі 
мол к!птен тіле» деген, ынтымақ-
бірлігіміздің арқасында бұл 
зауалды да еңсереміз. Ақт!бенің 
іргелі жұрты әлі талай қызықты 
күндерге, табысты сәттерге куә 
болады деп сенемін», – деді ол.

М ә ж і л і с  д е п у т а т ы , 
«AMANAT» партиясы фрак ция-
  сыны� м"шесі Ринат Заитов 
Абай облысы А�суат ауданына 
барып, �ар  �ын су жайыл�ан 
учаске лер ді� жай-к"йімен та-
нысты.  

Аудан әкімі Асхат Смаилов 
облыстық маңызы бар «Сәтбаев 
– Ақсуат» тасжолын қызыл су 
шайып, бүлінген тұстары қалпына 
келтірілгенін жеткізді. Сондай-ақ 
аудан басшысы «Қарағанды – 
Аяг!з – Боғас – Кіндікті» бағы-
тын дағы автожол бойында ор-
наласқан Боғас !зенінен !тетін 
к!пірдің су тасқыны салдарынан 
бүлінген тұсын к!рсетіп, оны 
қалпына келтіру жұмысы туралы 
баяндады. 

Айта кетейік, Боғас !зені ар-
қылы Ақсуаттан Кіндікті ауылына 
алып баратын к!пірді су шайып, 

аудан орталығымен уақытша жол 
қатынасы үзілді. Алайда жергілікті 
атқарушы билік жағдайды жедел 
ретке келтіру жұмысын қолға 
алып, бүгінде «Зайсан-Құрылыс» 
ком паниясы уақытша !ткел 
салуды бастап кеткен. Аудандық 
жедел штаб алгоритміне сәйкес, 

жергі лікті атқарушы органдар, 
мемле кеттік мекемелер, т!тенше 
жағдай қызметі, ауыл азаматтары, 
волон терлер бірлесе әрекет етіп, 
ауыл дар дағы тұрғын үйлерге, 
қора-қоп сыға, дүние-мүлікке, 
т!рт түлікке ешқандай залал 
келмегенін айтып отыр.

Жетісу облысы су тас�ы-
нынан зардап шеккен Батыс 
;аза�стан облысыны� т�р-
�ындарына гуманитарлы� 
к�мек жіберді.  

Нақтырақ айтқанда, жалпы 
сомасы 40 миллион теңге бола-
тын 85 тонна азық-түлік, киім-
кешек және тұрмысқа қажетті 
заттар ж!нелтілді.

Су тасқынынан зардап шек-
кендерге қаржылай к!мек те к!р-
сетілуде. Мәселен, кәсіпкер лер 
ақшалай демеушілік жасаса, мем-
лекеттік қызметкерлер бір күндік 
еңбекақысын арнайы есеп шот-
тарға аударған. Жинал ған қара-
жат тың жалпы сомасы 150 мил-
лион теңге болды. Сон дай-ақ ал-
дағы уақытта құрылыс жұмы с та-
рына қажетті 1 000 тонна цемент 
жіберіледі. 

« Ж ұ м ы л а  к ! т е р г е н  ж ү к 
жеңіл» демекші, жетісулық жер-

лес теріміз табиғи апаттың құр-
сауын да қалған отандастарға 
қажетті заттарды жинап, ерекше 
бел сен ділік танытты. Үш жүк 
к!лігі Ба тыс Қазақстан облы-
с ы н а  ж !  н е л  т і л д і » ,  –  д е д і 
«АМАNAT» пар тия сы Жетісу 

облыс тық филиалының т!р -
а ғасы Арыстанғали Арын.

Еске салсақ, «AMANAT» пар-
тиясының !ңірдегі филиал да-
рында және «Жетісу жастары» 
ғ и м а р а т ы н д а  ж а л п ы  с а н ы 
10 қабылдау пункті ашылған.

Кездесуге «AMANAT» пар-
тиясы Шығыс Қазақстан облыс-
тық филиалының т!рағасы Сай-
рангүл Жұмаділова, Шығыс Қа-
зақстан облыстық Балалар мен 
жас!спірімдер кітапханасының 
!кілдері мен жастар қатысты. Шара 

барысында алаштың ардақ тысы 
болған Жүсіпбек Аймауы тов тың 
!мірбаяны мен шығар ма шылығы 
туралы кітапхана !кіл дері қатысу-
шы жастарға ақпарат тар берді.

«Жүсіпбек Аймауытовтан 
қалған мұра !те к!п. %сіресе, 

оның проза мен драматургиядағы 
орны үлкен. Оның ішінде «Қарт-
қожа», «Ақбілек» романдары, 
«Күнікейдің жазығы» повесі мен 
к!птеген әң гімелер, «Рабиға», 
«Мансапқор лар», «Сылаң қыз», 
«Ел корғаны», «Қанапия–Шәр-
бану», «Шернияз» атты пьесалар, 
!лең дер мен «Нұр күйі» поэмасы, 
ба лаларға арналған ертегі кітап-
ша лар, сын мақалалар мен к!пте-
ген аударма кітап, оқу лықтар бар. 
Жүсіпбек Аймауытов тың шығар-
малары, негізінен жазу шы !мір 
сүрген дәуірдің шындығын сурет-
теуге арналады», – деді фи лология 
ғылымдарының канди даты, 
Сәрсен Аманжолов атындағы 
ШҚУ-дың қазақ, орыс филоло-
гия сы және журналистика ка фе-
драсының қауымдастырылған 
профессоры Сәкен Қасенов. 

Партияның бастамасымен 
«Кітап – AMANAT» орталығында 
еліміздің әдебиет пен мәдениет 
саласына мән берілген жастарды 
рухани тәрбиелеуге бағытталған 
шаралар тұрақты түрде !ткізіліп 
отырады.

ТҰРҒЫНДАРДЫҢ 
ӨТІНІШ-ТІЛЕГІ ОРЫНДАЛДЫ

Мәжіліс депутаттары, 
«AMANAT» партиясы фрак-
ция сыны� м"шелері су бас-
�ан айма�тарды ара лауды 
жал�астыруда. 

Ақт!бе облысында жүрген 
депутат Қазыбек %лішев Құмсай 
ауылының тұрғындарымен 
жүздесіп, жұртшылықтың талап-
тілегінің орындалу барысын 
назарға алды. 

Аталған ауылда 39 үйді, 
1 шаруа қожалығы мен 1 кәсіп-
кер лік нысанды толығымен су 
басып қалған. Ең !кініштісі сол, 
тізімдегі  39 үйдің 27-сі тұруға 
мүлде жарамсыз күйге түскен. 
Депутат бұған дейін тұрғын-
дармен кездескен кезде азамат-
тар т!рт түлігін тастап кете ал-
май  тынын айтып, жаңа үй са-
лын ғанша паналай тұруға бо ла-
тын жылы вагондар сұраған еді. 
Тұрғындардың бұл !тініш-тілегі 
орындалып, вагондар жеткізіліп 
жатыр.  Вагондар тиісті жерге 
қойыл ғаннан кейін оны дереу 
электр желісіне қосу жұмыстары 
жүргізілген. 

«Қызыл судың зардабы ха-
лыққа оңай тиіп жатқан жоқ. 
Де генмен барынша жағдай жа-
салып жатыр. Құмсай ауылының 
тұр ғындары жылы вагондармен 
қам тамасыз етілді. Жағдай то-
лық тұрақталғанға дейін ауыл 
тұр ғын дарының қасында бола-
мыз. Зардап шеккен әр тұрғын-
ның шығыны толық !телуін 

қадағалаймыз», – деді Қазыбек 
%лішев. 

Сондай-ақ депутат пар-
тияның жергілікті филиалымен 
бірге аталған ауыл тұрғындарына 
гуманитарлық к!мек к!рсетіп, 
киім-кешек, т!сек-орын мен 
тұр мыстық қажетті бұйым дар-
дың жеткізілуін қадағалау 
үстінде.

Шы�ыс ;аза�стан об лыс ты� филиалында�ы «Кі тап – 
AMANAT» орталы�ында жазу шы, драматург, аудар машы, 
зерттеуші, публицист Ж"сіп бек Аймауытовты� ту�анына 135 
жылды� мерейтойына орай зиялы �ауым �кілдері мен жастар 
кездесті.  

ТАМАҚ САПАСЫН ТЕКСЕРДІ



Сыр ��ірінде аясу мәселесі 
к�п жылдан бері шешімін тап-
пай, к�рделеніп т�р. Соны� 
сал дарынан к�ркейту ж�мыс-
тары к��ілден шыпай келеді. 
�сіресе, облыс орталы�ы – �ы-
зылорда аласында жыл сайын 
к�галдандыру ба�ытында ау-
ымды ж�мыстар т�раты 
ж�ргізілгенімен, �р�ашы-
лытан к�пті� е�бегі зая кетіп 
жатады.

Қаладағы к	ркейтуге бай-
ланысты қордаланған мәселені 
оңтайлы шешу үшін биыл облыс 
әкімінің қолдауымен «Жасыл Қы-
зылорда» мемлекеттік коммуналдық 
мекемесі құрылып, жұмысын бас-
тады. Мекеменің негізгі мақсаты – 
жасыл желекті баптап, қала аума-
ғындағы аяқсу жолдарын аршып, 
қажетті шараларды жүзеге асыру.

Шыны керек, 	ңірде жылма-
жыл қазынадан қыруар қаржы 
қаралып, к	галдандыру жұмыс-
тарына к	ңіл б	лініп келеді. Алайда 
«әттеген-ай» дейтін тұстары аз емес. 
Ең қиыны, арықтарға су беріл-
меуінен к	шеттерге күтім жасалмай, 
к	п жағдайда қурап қалып жатады. 
Ол аз десеңіз, ұзақ жылдан бері 
қаланың к	ркін ашып, жайқалып 
	сіп тұрған талдарды к	ктем, күз 

мезгілдерінде жаппай кесуге де 
тосқауыл қойылмай тұр. 

К	галдандыру мәселесін к	ңіл-
дегідей жүргізу үшін алдымен аяқ-
суды реттеу қажеттігі к	птен бері 
к	пшілік тарапынан айтылып ке-
леді. Соның негізінде Қызылорданы 
жасыл желегі жайқалған к	рікті 
мекенге айналдыруға жол ашылары 
с	зсіз. Облыс орталығында жұмы-
сын бастаған жаңа мекеменің де 
негізгі мақсаты – осы. Жалпы, 
міндетті жұмыстарды ұтымды үйлес-
тіру мақсатында қоршаған ортаны 
к	галдандыру, топырақ құрамын 
зерттеу, зиянкестермен күресу 
тәсілін енгізу бойынша аталмыш 
ме кеменің атқарар жұмысы ұшан-
теңіз екен. Бұл жайында осыған 
дейін Қызылорда қаласының әкімі 
Серік Қожаниязов шаһарды к	р-
кейту-к	галдандыруға байланысты 
	ткізілген жиында да кеңінен 
түсіндіріп 	ткен болатын. 

Ерте к	ктемнен жаңадан ашыл-
ған мекеме мамандары тәжірибе 
алмасу үшін Жазкен Жиембаев 
атындағы Қазақ 	сімдік қорғау және 
карантин ҒЗИ және 3лихан Б	-
кейхан атындағы Қазақ орман 
шаруашылығы және агроор ман-
мелиорация ҒЗИ мамандарымен 
бірлесіп жұмыстар жүргізді. Нақты 
айтқанда, тал егу, суландыру бойын-

ша тәжірибе алмасты. Қала әкімі 
жаңа мекеме осы арқылы алдағы 
уақытта Қызылорда қаласын к	гал-
дандыру жұмыстары ғылыми тұр-
ғыда негізделіп, жоспар бойынша 
ауқымды шараларды жүзеге асыру 
к	зделіп отырғанын алға тартты.

Жалпы, облыс орталығын к	р-
кейту жұмыстары былтыр да на-
зардан тыс қалмады. Бұл тұрғыда 
былтыр 484,7 млн теңге б	лініпті. 
Оған гүлдер мен газондар отырғызу, 
арық жүйелері тазартылып, к	шет-
тер егу жұмыстары жүргізілген. 
Арық жүйелері демекші, Қызылорла 
қаласын аяқсумен қамтамасыз ету 
мақсатында «Жібек жолы» және 
«Қызылжарма» арналарын күтіп-
үстау, қауіпсіздігін қамтамасыз ету 
жұмыстарына да қаржы қаралып, 
игерілген. 

«Жасыл Қызылорда» КММ-нің 
негізгі міндетіне қаламызды к	гал-
дандыру мақсатында каналдар мен 
арық жүйелерін тазалау, жерасты 
ұңғыма және сорғылар арқылы аяқ-
су беру, сквер аллеялар мен орталық 
к	шелердегі гүлзарларға гүл егу, 
к	 галдардыру, күтіп ұстау, сондай-ақ 
қураған ағаштарды кесу кіреді. Осы 
аталған жұмыстар жыл басынан бері 
жүргізілуде. Қазір жоспарлы жұмыс-
тарды жүйелі атқаруға баса мән 
беріліп отыр. Мамандар барлық 

қажеттілікті ескере отырып, жұмыс 
жасауда. Алдағы уақытта қаламыз-
дың жасыл желекті аймаққа ай-
налғанына бәріміз куә болатыны-
мызға сенім зор», – деп мәлімдеді 
бұл жайында Қызылорда қаласы 
әкімдігінің баспас	з орталығында 
	ткен брифингте мекеме басшысы 
3жібек Мампаев.

Аталмыш мекеменің мәліметіне 
сәйкес, биылғы наурыз айынан 
бастап  қаладағы Жібек жолы мен 
Сарқырама, Табиғат және қалалық 
каналдарын, қалаішілік арық жүйе-
лерін тазалау жұмыстары қарқын 
алған. Сонымен қатар Сырдария 
	зені және каналдар арқылы арнайы 
19 жерден  сорғы қондырғыларымен 
аяқсу беру жоспарланып, жүзеге 
асырылыпты. Оның үш данасы 
дизельдік отынмен және 16 данасы 
электр жүйесімен жұмыс жасайтын 
сорғы қондырғылары болып табы-
лады. Бүгінде аяқсуға арналған 
«Жібек жолы» каналы бойында және  
«Сыр ана» монументі жанында 
орналасқан су сорғы қондырғылары 
арқылы қалаға аяқсу беріле бастаған.

Мекеме тарапынан бүгінде Тұң-
ғыш президент атындағы саябақта 
және Тәуелсіздік даңғылы бойында 
орналасқан су сорғыш қондыр-
ғылары орнатылып, аяқсумен қам-
туға дайындық жұмыстары жүр-

гізіліп жатқанын алға тартып отыр. 
Сонымен қатар 2022-2023 жылдар 
аралығында 27 бұрғылау жұмысы 
жүргізілген және бұрыннан жұмыс 
істеп тұрған  ұңғымаларды да аяқсу-
мен қамту мақсатында электр жүйе-
леріне қосу жұмыстары ұйымдасты-
рылуда екен. Қазір дәл сондай 10  
дана ұңғыма аяқсу беруге толық 
дайын және қосу жұмыстары 
жүргізілуде.

«Қаланың аясу жүйелері қайта 
жаңғыртуды қажет етеді. Биылғы 
бастама халықтың үмітін қайта 
оятқандай болды. Талай жылдан бері 
су бармаған арықтарды аршып, 
тазалап, аяқсу айдауға күш салып 
жатқаны қуантады. Дейтұрғанмен, 
қала орталығымен қатар, шет 
аймақтың да жайын ескерсе екен. 
Шеткі аумақтардың сұрқы қашып 

тұр. Ондаған жыл бойына аяқсу 
бармаған арықтар бар. Соның 
салдарынан халық бау-бақшасын 
жайқалта алмай, к	шелері к	ріксіз 
күйге түсті. Келесі кезекте осындай 
келеңсіздіктер қаперге алынып, 
аталмыш мекеме тұйткілдің түйінін 
тарқатса, нұр үстіне нұр», – дейді 
қала тұрғыны Қайрат Сматуллаев.

Қалай дегенде де, биылдан 
бастап Қызылорданың к	ркейіп, 
к	галды аймаққа айналуына «Жасыл 
Қызылорда» мекемесі зор үлес 
қосуға ниет білдіріп отыр. Тұр-
ғылықты халықтың да талабы осы. 
Ендеше облыс орталығынан оталған 
орман емес, к	ктеген к	шеттерді 
к	реміз деген үміт басым.  

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

(Басы 1-бетте)

– Бұл ретте ауқымды бюджет 
қаржысы игеріліп жатыр. Қоқысты 
сұрыптау және қайта 	ңдеу ж	нін-
дегі Орталық Азиядағы ірі зауыттың 
Алматыда салынуы бірден-бір 
маңызды жетістік екені белгілі. 
Алайда қазір, 	кінішке қарай ол 
жа былып қалды. Ақт	бе мен Се-
мейде бес миллиард теңгеге салын-
ған екі жаңа зауыт та тоқтап тұр. 
Экология министрлігінің қоқысты 
сұрыптаудағы табыс ж	ніндегі есе-
бі үміт отын жағады, алайда шын-
дықтың ауылы алыста жатыр, – 
деді Закиржан Кузиев Үкімет бас-
шысына жолдаған депутаттық 
сауалында.

Ал Тәжірибешіл эко логтер 
қауымдастығы т	райымы Лаура 
Маликова: «Полигондарда 125 млн 
тонна жиналған қалдық бар. Олар 
	ңдел меген күйінде экологияны 
бұзып, ауаға жағымсыз иіс таратып, 
	зен-суларымызды ластап жатыр», 
– дейді.

Егер полигондарда миллион 
тонналап үйілген қоқыстар болса, 
неге Алматы, Семей және Ақт	бе 
қалаларындағы зауыттардың 
жұмысы тоқтап тұр. Тау-тау болып 
үйілген қоқысты 	ңдеп, неге кәдеге 
жаратпаймыз?! 3лемде қалдық тар-
ды 	ңдеп, одан қыруар пайда к	ріп 
отырған мемлекеттер к	п. Тіпті, 
АҚШ, Жапония, Сингапур, Ир-
ландия, Аустралия секілді мем-
лекеттерде тиісті инфрақұрылым 
жасалып, халықтың қалдықта-
рымен жұмыс істеу мәдениеті қа-
лыптасқан. Швецияда тұрмыстық 
қалдықтардың 99%-ы қайта 	ңдеу-
ден 	тіп, пайдаға асып отыр екен. 
Біздің де жасыл эко номикаға 
к	шеміз, қалдықсыз экономика 
жа саймыз деген арман-мақсат-
тары мыз бар.  Бірақ эколог-
мамандар полигондарда қоқыс 
бейберекет шашылып жатыр, 
зауыттар тоқтап тұр десе, қоқысты 
жи нап 	ндіруші кәсіпкерлер ши-
кізат жоқ деп шырылдайды. Мә се-
ленің мәнісін білмекке еліміздегі 
тиісті нфрақұрылымды дамыту 
және қалдықтарды басқару сала-
сындағы мемлекеттік экологиялық 
саясатты іске асыруға жауапты 
«Жасыл даму» АҚ-ына хабарласқан 
едік. «Жасыл даму» АҚ бас пас	з 
қызметінің бізге берген мәлі-
метінше, «Оператор РОП» ЖШС 
	ндірушілерінің (импорт тау шы ла-
ры ның) кеңейтілген міндетте-
мелерінің бұрынғы жеткізуші 2020 
жылы қоқыс сұрыптау кешеніне 
арналған еуропалық жабдықты 
сатып алып, Семей және Ақт	бе 
қалаларының әкімдіктеріне берген. 

«Еуропалық жеткізуші мін дет-
темелерді орындады және одан әрі 
монтаждау және іске қосу-баптау 
жұмыстары үшін дайын барлық 
қажетті жабдықты жеткізді. Жаб-
дықтың қуаттылығы Семей қала-
сында – жылына 100 мың тонна, 
Ақт	бе қаласында – жылына 60 
мың тонна», – деп жазылған «Жа-
сыл даму» АҚ баспас	з қызметінің 
бізге берген ақпаратында. Яғни, 

жауапты тарап 	ндірістің жұмыс 
істеуі үшін қажет барлық құрал-
жаб дықтарды сатып алып, әкім-
дікке жеткізіп берген. Бірақ Ақт	бе 
мен Семей қалаларының әкім-
діктері 	з мінде тіне селқостық 
танытып отырған сыңайлы. 

«Бұл ретте Семей және Ақт	бе 
қалаларының әкімдіктері ғимарат-
тарды, құрылыстарды тұрғызу және 
оларға инфрақұрылым жүргізу, 
рұқсат беру құжаттарын дайындау, 
жабдықтарды тиісінше сақтау, ғи-
мараттарды пайдалануға беру және 
жабдықтарды іске қосу-баптау 
ж	ніндегі жұмыстарды жүргізу 
бойынша құрылыс жұмыстарын 
жүргізу б	лігінде міндеттемелерді 
орындамаған.

Бұдан басқа, Семей және Ақ-
т	бе қалаларының әкімдіктеріне 
Қазақстан Республикасы Жоғары 
аудиторлық палатасының (бұдан 
әрі – ВАП) мемлекеттік аудит нә-
тижелері бойынша:

– 2024 жылғы 20 мамырға дейін 
қатты тұрмыстық қалдықтарды 
тиісті есепке алу мен сақтауды қам-
тамасыз ете отырып, оларды б	лек 
жинау мен сұрыптауды енгізу ж	-
ніндегі жобаларды одан әрі іске 
асыру үшін жабдықтың жарам ды-
лығы тұрғысынан техникалық 
аудит жүргізу;

– 2024 жылғы 20 мамырға дейін 
қатты тұрмыстық қалдықтарды 
пай далануға бере отырып, оларды 
б	лек жинау мен сұрыптауды енгізу 
ж	ніндегі жобалар аяқталсын 
деген тапсырма жүктелді.

Осыған байланысты «Жасыл 
даму» АҚ сот тәртібімен жоғарыда 
аталған әкімдіктерді шарт бойынша 
	з міндеттемелерін орындауға мін-
деттеді, – дейді «Жасыл даму» АҚ  
баспас	з қызметі.

Демек, бұдан былай тек Ақт	бе, 
Семей секілді қала әкімдері ғана 
емес, басқа да 	ңірлердің әкімдері 
қоқыс 	ңдеу зауыттарының жұмы-
сын қадағалау және қоқыс 	ңдеу 
механизмін жетілдіру мәселесіне 
тікелей жауап беретін болады. 
Үкімет басшысы Олжас Бектенов: 
«Проблемаларды шешу үшін 
қалдықтарды жинаудан бастап, 
қайта 	ңдеуге дейін кәдеге жа-
ратудың тиісті механизмдерін әзір-
леу қажет. Министрлік пен 	ңірлер 
бұл жұмысты созбалаңға салып 
жіберді. Кәсіпорындардың к	пші-
лігі қайталама шикізатты жинау-
мен, оны буып-түйіп, шетелге 
сату мен ғана айналысады. Ал қал-
дық тарды қайта 	ңдеп, түпкілікті 
	нім шығарып отырғандар аз. Мұ-
ны тиімді іске асыру об лыс тар мен 
қалалардың әкімдеріне бай ла-
нысты. Экология министрлігі 
әкім діктерді үйлестіріп, осы ба-
ғыттағы жұмысты бақылауға алуы 
қажет», – деді.

Сонымен қатар Үкімет қоқыс 
	ңдеу зауыттарының салынуына 
қаражат қарастырып, қанша зауыт 
салынатынын да жоспарлап қойды. 
Экология және табиғи ресурстар 
министрі Ерлан Нысанбаев ми-
нистрлік 45 жобаны пысықтағанын 
айтты.

«Оның 37-сі жаңа зауыттың 
құрылысы болса, 8-і жұмыс істеп 
тұрған зауыттардың қуаттылығын 
арттыруды к	здейді. Жобалардың 
жалпы қуаттылығы жылына 1,2 млн 
тоннадан асады. Ал құны – 171,6 
млрд тенге болады. Оның ішін  де 
жеке инвестициялардың к	  лемі 
34,3 млрд теңгені құрайды», – деді 
министр. 

ҚОҚЫС �ҢДЕУ 
ЗАУЫТТАРЫНЫҢ ЖҰМЫСЫ 

ТОҚТАП ТҰР
3рине, жылына миллиондаған 

тонна қоқыс үйінділері жинақта-
латын мемлекетте қоқыс 	ңдеу 
зауыт тары салынуы керек. Ал қап-
таған полигондар бола тұра шикізат 
жетіспеушілігін қалай түсінуге 
бо лады деген сұрағымызға, Тә-
жіри  бешіл экологтер қауым дас-
тығы т	райымы Лаура Маликова: 
«Елімізде 2013 жылы бекітілген 
«Жасыл экономикаға к	шу» кон-
цепциясы деген құжат бар. Сол 
концепцияға сәйкес, біз 2030 жыл-
ға қарай қалдықтардың 	ңдеу 
деңгейін 40 пайызға, 2050 жылға 
қарай 50 пайызға жеткізуіміз керек. 
Бірақ «Оператор РОП» ЖШС-ның 
үстінен жүріп жатқан саяси процес-
тердің кесірінен 2 жыл бойы қал-
дық жинаушыларға, 	ңдеушілерге 
ешқандай т	лем т	ленген жоқ. 
Содан 100-ге жуық кіші кәсіпорын 
қалдықтарды 	ңдеу саласында 
банкрот болды. Петропавлдағы, 
Шымкенттегі басқа 	ңірлердегі 
қап тама қалдықтарды, яғни пласт-
мас са 	ңдейтін компа ния лар жұ-
мы сын тоқтатты. Себебі қал дық 
жи наушылар жұмыс істе месе, 
	ңдеу ші компаниялар жұмыс істей 
алмайды. Мәселен, Қазақ станда 
түзілетін барлық картонның 40 па-
йызы ғана 	ңделеді, яғни 60 пайыз-
ға жуығы Uзбекстанға, Ре сейге 
кетіп жатыр», – деп жауап берді.

Сала мамандары қоқысты сұ-
рып тап, қайта 	ңдеу саласындағы 
мәселені зауыттар салумен ғана 
шешеміз деуге болмайды, салаға 
реформа керек деп санайды. Қоқыс 
реформасы осы секторда жұмыс 
істейтін он даған мың адамның жұ-
мысын заңдастырып, салық т	лем-
дерінің артуына септігін тигізер еді.

Тәжірибешіл экологтер қауым-
дастығы т	райымы Лаура Мали ко-
ваның айтуынша, 2020-2021 жыл-
дары ЭКО қолдау жобасы іске қо-
сы лып, жеке операторлыққа бір-
ша ма реформа жасалған екен. Сол 
жыл дары Экологиялық кодекс 
талап тарына сәйкес жұмыс істеп 
тұрған 	ндірушілердің кеңейтілген 
жауапкершілігі механизмі қазір 
күшін жойған. 

«Сондықтан мәселелерді шешу 
үшін бірінші кезекте 	ндіру ші-
лердің кеңейтілген жауапкершілігі 
механизмінің Экологиялық кодекс 
талаптарына сәйкес жұмыс істеуін 
қамтамасыз ету керек. 2020-2021 
жылдары ЭКО қолдау жобасының 
арқасында бір жылдың ішінде қап-
тама қалдықтарды жинау 6 пайызға 
дейін 	скен еді. Бірақ бұл реформа 
ары қарай жалғаспады да, эко ло-
гия ның құлдырауына әкелді», – 
дейді маман. 

Оның айтуынша, Үкімет қал-
дықтарды жинау, тасымалдау және 
қайта 	ңдеу тех нологияларын 
енгізу, қал дықтарды қайта 	ңдеу 
зауыттарын салу, ұйым дардың 
материалдық-техни калық базасын 
жетілдіру ж	  ніндегі жобаларға 
б	летін қар  жысын «Uнеркәсіпті 
дамыту қоры» АҚ арқылы несиеге 
беруге болмайды. 

«Енді 37 зауыт саламыз деп 
жатыр. Еліміздің полигондарында 
түзіліп жатқан қалдықтарды 	ңдеу 
үшін зауыттар керек. Мысалға, 
Астана қаласының 	зінде тәулігіне 
1 150 тонна тұрмыстық қатты қал-

дық түзілетін болса, соның 60 па-
йызға жуығы – тамақ қалдықтары. 
Экологиялық кодекске сәйкес, 
қап тамаға және тамақ қалдықта-
рына ултиалым жоқ. Ол болуы да 
мүмкін емес, сондықтан жиналып 
жатқан тамақ қалдықтарын 	ңдеуді 
халықтың ай сайын т	леп отырған 
тариф есебінен қолға алу қажет 
немесе инвесторларды шақыру 
керек. Ал қазіргі «Жасыл даму» АҚ-
ның Үкімет арқылы 	ткізген баста-
масы, яғни қалдық 	ңдейтін, сұ-
рып тайтын, жинайтын компа ния-
лар ға ултисбор ақшасын 3 пайыз 
кредит ретінде береміз деп жатқаны 
экологиялық кодекстің талаптарына 
сай емес. Бұл – заңсыз шешім. Сон-
дықтан біз «шешім күшін жоюы 
ке рек» деп құзыретті органдарға 
ша ғым дарымызды жібердік», – деді 
Лаура Маликова.

ЗАУЫТТАР САЛЫНСА, 
ЭКОЛОГИЯ ТАЗАРАДЫ

Айтқандай, елімізде 37 зауыт 
іске қосылатын болса, поли гон-
дарда үйліп жатқан қоқыс тардан 
тазарармыз. Экология және табиғи 
ресурстар министрлігінің баспас	з 
қызметінің мәліметінше, салынуға 
тиіс қоқыс зауыттары еліміздің 
бар лық 	ңірін қамтымақ. Биыл дың 
	зінде Қызылорда мен Алма ты 
облысында екі зауытты іске қосу 
жоспарланып отырса, 2027 жылға 
дейін б	лінген қаржы то лық иге-
ріліп, зауыттар салынып бітеді.

Алайда 	ңірлерде қоқыс зауыт-
тарын салуға кейбір ауыл тұр ғын-
дары тарапынан қарсылық туындап 
жатқанын да айтуымыз керек. 
Мәселен, Ақмола облысы Аршалы 
ауданы Елтоқ ауылы маңайына қо-
қыс 	ңдеу зауыты салынады деген 
сыбыс шыққалы бері, жергілікті 
тұрғындардан маза қашқан.

«Халық арасында егер зауыт 
салынатын болса, сасық иіс жайы-

лып, ауаны ластайды деп алаңдау-
шылар к	п. Онысыз да экология-
лық ахуал күрделі болып тұрғанда, 
қоқыстың исін жұтып, тұншық-
қымыз келмейді. Тіпті болмаса, 
ауылдан к	шеміз бе? деп қамданып, 
буынып-түйініп жатқандардың да 
қарасы байқалып қалады. Ауылдың 
тұсына қоқыс зауытының салы-
нуына ауыл тұрғындары 100 пайыз 
қарсымыз. Барлығымыз түгел қар-
сылық хатын жазып, қол қоюға 
дайынбыз», – деп атын айтпауды 
	тінген Елтоқ ауылының тұрғыны 
жерлестерінің 	тінішін арқалап, 
хабарласқан еді.

Біз 	з тарапымыздан Экология 
және табиғи ресурстар министр-
лігіне халықтың арыз-талабын жет-
кіздік. Министрліктің баспас	з 
қызметі: «Ақмола облысы әкімді-
гінің ақпаратына сәйкес, Ақмола 
облысы Аршалы ауданы Елтоқ 
ауылында қалдықтарды сұрыптау 
кешенін салу бойынша жұмыстар 
жоспарлануда. Қазір осы кешенді 
салуға жер учаскесін б	лу бойынша 
және тиісті мемлекеттік органдар-
мен құрылысты келісуге қатысты 
жұмыстар атқарылуда», – деп жауап 
берді. Сондай-ақ министр ліктің 
хабарламасында «халыққа түсіндіру 
жұмыстары жүргізілетіні және 
салынатын зауыттың эколо гиялық 
қауіпсіздігі жан-жақты қа рас-
тырылатыны» туралы жазы лыпты.

Ал эколог-маман Лаура Ма-
ликованың айтуынша, халықтың 
денсаулығын сақтау мақсатында 
Денсаулық сақтау министрлігінің 
тарапынан қабылданған санитар-
лық қорғау аймағы туралы бұйрық 
бар. Сол бұйрықта әр зауыттың 
және мұндай объектілердің елді 
мекеннен, тұрғын үйлерден қандай 
қашықтықта орналасуы керектігі 
к	рсетілген. Экологиялық ко-
декске сәйкес, категорияның сани-
тарлық-қорғау аймағы 1 000 метр-
ден кем болмауы керек. 

«Егер санитарлық талаптарды 
сақтаса, ол жерде проблема бол-
мауы керек. Ал фильтрлерге қатыс-
ты мәселе заң тұрғысында жаңа 
Эко логиялық кодекс аясында ше-
шілген. Тәжірибешіл экологтер 
қауым дастығы негізінде 2018-2021 
жылдары жұмыс тобының белсенді 
мүшесі болдық. 35-ке жуық норма-
ның авторымыз. Кодекске сәйкес, 
еліміз дамыған 30 елдің тәжіри бе-
сіне сүйене отырып, 2025 жылдан 
бастап үлкен алпауыт компания-
ларға міндетті түрде жасыл техно-
ло гиялар енгізу міндетін жүктеу 
арқылы ауаны және суды ластаушы 
қал  дықтар деңгейін азайту к	з дел-
ген. Қалдық жинаушы, 	ңдеуші 
компаниялар GPS навигаторын 
орнатуы керек. Бұл нормалардың 
жүзеге асуын экология департ-
таменттері, Экология министрлігі, 
Экология комитеті қамтамасыз 
етіп, қарауы керек», – деді маман. 

Қысқасы, қоқыс 	ңдеу ісінде 
бет бұрыс болатынға ұқсайды. 
Деген мен «үйдегі ойды сауда 
бұзады» деген де бар... 

Тілекгүл ЕСД*УЛЕТ

ОТАЛҒАН ОРМАН ЕМЕС, 
КӨКТЕГЕН КӨШЕТТЕР КӨРСЕК...

ҚОМСЫНБАСАҚ, ҚОҚЫС ТА КӘДЕЛІ
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ДИССЕРТАЦИЯ 
ДЕВАЛЬВАЦИЯЛАНҒАН ЗАМАН

�аза�станда енді �алым ата�ын 
алу же�ілдейді: докторлы� дис-
сертация �ор�ау о�айлатылады. 
Болаша�та тіпті �ылыми-зерттеу 
нәтижелерін шетелдік басылымдар-
да жариялау талабы алынып 
тасталуы ы�тимал. �зірге ,кімет 
олар�а балама ретінде �аза�стан-
ды� �ылыми журналдарды� дамуын 
ынталандырып, �олдау�а кірісті. 
Б5л жа�ашылды�тар �алым болуды 
емес, �алым атануды �алайтын-
дарды� жанына жа�ып, жайлылы� 
әкелгенімен, отанды� �ылымны� 
к6сегесін к6герте �ояр ма екен?!

ҒЫЛЫМ ТАППАЙ... 
ҚОШТАСТЫ

Билікте ұзақ уақыт болған тұлға-
лардың біразының ғылыми атағы бар 
екені жасырын емес. �йткенмен, ста-
тистика оларды назарға алмайды, тек 
жоғары оқу орындарындағы ғалым-
дардың санағын жүргізеді. Сонымен, 
Ұлт тық статистика бюросының дере-
гінше, 2023-2024 оқу жылында рес-
публиканың жоғары білім беру ұйым-
дарында 37 391 оқытушы қызмет етіп 
жатыр. Басым к#пшілігі, 14 982 адам 
немесе 40,1%-ы «магистр» академиялық 
дәрежесіне ғана ие. 10 504 адамның 
немесе 28,1%-ының «ғылым кандидаты» 
ғылыми дәрежесі бар. Қалған 4 168-і 
не месе 27,8%-ы философия докторы, 
PhD ғылыми дәрежесін алған.

Кейінгі жылдары докторлық шыңды 
бағындырғандар қатары сиреп, сұйыл-
ды. Бұл мәселені к#терген депутат-
тардың айтуынша, жұмыс істегісі кел-
мейтін жастар докторантураға грантпен 
түсіп алады да, ай сайын шәкіртақысын 
алып отырады. Ақыр соңында диссер-
тациясын қорғамай, шығып кетеді. 
Қазір докторанттардың ай сайынғы 
стипендиясы 217 мың теңгені құрайды 
және жыл сайын #сіп тұрады.

Бұл мәселені алғашқылар қатарында 
белгілі ғалым, PhD доктор Хайрулла 
Масадиков Ғылым және жоғарғы білім 
министрі Саясат Нұрбекке хатында 
к#терген болатын. Оның айтуынша, 
еліміздегі жетекші университеттердің 
бірінде докторантураның білім беру 
бағдарламасының теори я лық оқ у 
курсын толық меңгерген, докторанттың 
ғылыми-зерттеу жұмысын (ДҒЗЖ) 
орындаған, бірақ докторлық дис сер-
тация қорғамаған докторанттардың 
саны к#бейді.  

«Қазір университетімізде он жыл-
дай, 2012–2021 жылдар аралығында 
док торантурасын тамамдаған, алайда 
қор  ғау ға шық паған шамамен 160 
докторант бар. Бұлардың әрбірімен 
жеке Жол картасы бекітіліп, олардың 
қорғауға шығуы үшін біздің тарапымыз-
дан бар лық мүмкіндік жасалып жатыр. 
Мысалы, қорғамаған докторанттары-
мыздың ғы лы ми негіздемесі қайта 
бекі тіледі, тақы рыптарына түзетулер 
енгізіледі», – деді ғалым. Ұқсас проб-
лема #зге ЖОО-ларда да қалыптасқан. 

Мұны Ғылым және жоғарғы білім 
министрлігі де, Ұлттық статистика 
бюросы да растады. Олар ұсынған рес-
ми дерек бойынша, 2023-2024 оқу жы-
лын да оқып жатқан докторанттардың 
жалпы саны 5 966-ны құрайды. Оның 
ішінде 1 686-сы биылғы оқу жылында 
қабыл даныпты. 

Бұл ретте тек бір оқу жылында ғана 
424 докторант оқуын бітірмей, шығып 
кеткен. Тағы 104 докторант – «белгілен-
ген мерзімнен артық уақыт даярлықтан 
#тіп жатыр».

Докторантурада оқып, ай сайынғы 
шәкіртақысын алып, ақыры осы оқу 
жылында бітірмей кетіп қалғандардың 
к#бі Алматы (195 докторант) және Ас-
тана (136) қалаларындағы жоғары оқу 
орын дарының үлесінде. Одан кейін 
Қара ғанды (38), Қостанай (25) облыс-
тары тұр. Gзге #ңірлерде ғылыммен ерте 
қош айтысқан докторанттар саны онға 
жетпейді. 

Еліміздің жетекші университет тері-
нің бірінің қауымдасқан профессоры, 
доктор Сергей Саяпин тағы бір мәселені 
к#терді: диссертациялық жұмыстардың 
бір б#лігі к#збояушылық болып келеді. 

Мәселен, Оксфорд университетінде 
құқық бойынша философия докторы 
(DPhil) атағын алу үшін 4 жылға дейін 
докторантурада оқыған адамнан к#лемі 
75-100 мың с#зден тұратын диссертация 
жазып, жұртшылық алдында қорғау 
талап етіледі. Қаріп к#лемін 11-12 дейін 
кішірейткеннің #зінде, бір бетке орта 
есеппен 450 с#з ғана сыяды. Яғни, дис-
сертацияның к#лемі 165-ден 220 бетке 
дейін барады. 

«Гумбольдт атындағы Берлин уни-
верситетінде қорғаған менің докторлық 
диссертациямның к#лемі 334 бетті 
құрады. Бірақ М.Нәрікбаев атындағы 
Қазақ г у манитарлық заң у нивер-
ситетінің Диссертациялық кеңесіне 
қатыс қандағы т#л тәжірибем к#рсет-
кендей, бізде PhD докторы дәрежесін 
алуға жалпы к#лемі 120-дан 180-ге 
дейінгі беттен ғана құралған диссер-
тациялар да қорғауға жіберіле береді 
екен. Бұл ретте қаріптің кеглі құбылып 
тұрады, салдарынан ол диссертацияның 
бір бетіндегі с#здердің саны аз болып 
шығады», – деді доктор Сергей Саяпин.

Сондықтан оның байламынша, Қа-
зақ станда қорғалатын диссер тация-
лардың к#лемі мен сапасына талапты 
арт тырған ж#н. Сонда ғана ол үздік 
ха лық аралық тәжірибелерге сәйкес 
келетін болады. Мәселен, ғылыми дис-
сер тация лардың к#лемі, сілтемелерін 
қоса алған да, ең кемі 75-100 мың с#зді 
құрауы тиіс деген талап бекітілгені 
абза л. Сондай-ақ диссертациялар 
ғылым мен тәжірибеге #зіндік әрі қо-

мақты үлесін қосуы шарт. �йтпесе, ол 
еңбек ғылым мен ел түгіл, авторы ның 
#зіне де керек болмай, архивте шаң 
басып жата береді. 

ҒЫЛЫМНЫҢ ҚОРҒАНЫ 
КІМ БОЛМАҚ?

Докторантураға түскендердің бір-
неше жыл #зін оқытуға жұмсалатын 
мем лекет қаржысын босқа шығындап, 
соңында ғылымнан тайып тұратынына 
қатысты ұзақ жыл шешілмей, түйіні 
шиеленіскен проблема министр Саясат 
Нұрбектен асып, Үкіметке жетті.

Үкіметте әлеуметтік салаға жауап 
бе ретін вице-премьер Тамара Дүйсен о-
ва  ның айтуынша, кейінгі кезде бұл 
сала дағы жағдай жақсара бастады. Со-
ған қарамастан, бәрібір док торан тураға 
түс кендердің жартысынан к#бі диссер-
тациясын қорғап шықпайды екен. 
Тамара Босымбекқызының ай туынша, 

Қазақстанда ғылыми еңбек қорғаған 
док торант тардың үлесі соңғы 3 жылда 
42%-ға дейін #сті. �лемде бұл к#рсеткіш 
60%-дай. 

Ол «Дәрежелерді беру қағидаларына» 
сәйкес, диссертациялық жұмыстарды 
қорғау үшін оның негізгі ғылыми нә-
тижелерін халықаралық рецензия-
ланған ғылыми журналдарда жариялау 
талап етілетінін еске салды. Осы арқы-
лы дис сертант #зінің ғылыми еңбегінің 
сапа сын, сондай-ақ ғылыми зерттеу-
лерінің әлемдік ғылыми кеңістік үшін 
маңызын дәлелдейді. 

Алайда докторантурадан ғылыми 
атақ ты қорғамай кететіндер үлесінің 
мол болуы Үкіметті шетін шараға итер-
мелепті: диссертация қорғау жеңіл-
детіліп жатыр. Біріншіден, әу баста жас 

д а р ы н  д а р д ы ң ғ ы л ы м и з е р т т е у-
жобаларын қор ғау үшін құрылған «Жас 
ғалым» бағ дарламасы аясында енді 
докторантураны бітірген, бірақ оны 
қорғай алмағандар тегін грант алып, 
мем леке т т і ң қ ара  ж ат ы н а # з і н і ң 
докторлық дәрежесін қор ғауға мүмкін-
дік беріледі. Мұны Т.Дүй сенова ха-
барлады.

Екіншіден, шетелдік беделді ғы-
лыми журналдарда мақала басуға бала-
ма тәсіл енгізілді: елімізде апта сайын 
дерлік #тетін «халықаралық» мәртебесі 
бар конференцияларда баян дамалар 
жасаса, жеткілікті.

– Қағидаларда диссертацияларды 
қор ғау кезінде талап етілетін шетелдік 
жа рия ланымдарға балама нұсқалар қа-
рас тырылды. Докторанттарға ғылыми 
қызмет нәтижелерін шетелдік сенімді 
баспалардың монографияларында, 
сондай-ақ қазақ тілі мен әдебиетіне, 
қазақ филологиясына, Қазақстан тари-
хына, философияға байланысты да-
йын дық бағыттары бойынша отандық 
ғылыми журналдарда 5 мақала және 
халықаралық ғылыми конферен ция-
ларда екі баяндама түрінде жариялауға 
мүмкіндік берілді, – деді Премьер-Ми-
нистрдің орынбасары Тамара Дүй-
сенова.

Мұның сыртында, енді JCR дерек-
теріне сәйкес импакт-фактор бойынша 
бірінші квартильге кіретін және Cite-
Score бойынша кемінде 75 процентилі 
бар журналда бір мақала болған жағдай-
да, басқа жарияланымдар талап етіл-
мейді. Бұған қоса, докторанттардың 
пән аралық бағыттағы журналдарда 
ма  қа ла лар жариялау мүмкіндіктерін 
кеңей      ту к#зделген.

ИРАННАН 
ҮЛГІ АЛСАҚ ИГІ...

Үкімет шетелдік ғылыми басылым-
дар да балама ретінде қазақстандық 

ғы лыми журналдардың дамуын ынта-
лан дырып, қолдауда. 

Уәкілетті орган ғылыми қызметтің 
негізгі нәтижелерін жариялауға рұқсаты 
бар басылымдар тізбесіне қосу үшін 
отандық журналдарға қойылатын жаңа 
талаптарды бекітті. Қазірдің #зінде сол 
«Басылымдар тізбесіне» 162 отандық 
ғылыми басылым кіріп үлгеріпті.

2011–2023 жылдар аралығында 18 
отандық журнал Web of Science және 
Scopus халықаралық ғылыми дерек қор-
ларына қосылған.

Соңғы 3 жылда Scopus дерекқорына 
3 отандық журнал – Kazakhstan arche-
ology, Material and mechanical engineering 
technology, Physical Sciences and Technol-
ogy енгізілді.

Тамара Дүйсенованың айтуынша, 
биыл халықаралық баспа стандарт-
тарына жақындату мақсатында редак-
циялық қызметті дамыту үшін 10 қазақ-
стандық журналмен жеке консуль-
тациялар жүргізу к#зделген. Ол жур-
нал дардың редакторлары үшін басқа-
рып отырған басылымдарын халық-
аралық деректер базасына ілгерілету 
құ ралдары бойынша семинарлар #т-
кізіліп жатыр. 

Вице-премьер мемлекет тарапынан 
сапалы отандық журналдардың да-
муына қолдау к#рсетіліп жатқанын 
жет  кізді. Бірақ оның не қолдау, қанша 
қаржы екенін нақтыламады.

Бүгінде ғалымдардың шетелде жа-
рия лану белсенділігі бойынша Қазақ-
стан Орталық Азия аймағында к#шбас-
шыға айналды. Қазақстандық ғалым-
дардың жарияланым белсенділігі жыл 
сайын артып келеді. Тарата айтқанда, 
Scopus дерекқорында: 2018 жылы – 
4 352, 2019 жылы – 5 309, 2020 жылы – 
5 913, 2021 жылы – 6 275, 2022 жылы – 
6 509 ғылыми мақала жарияланыпты. 
2023 жылғы деректер 2024 жылғы шіл-
деде шығады. 

Web of Science платформасына кіре-
тін дерекқорлар журналдарында: 2018 
жылы – 3 519, 2019 жылы – 4 222, 2020 
жылы – 4 537, 2021 жылы – 4 036, 2022 
жылы – 4 239 жарияланымы шық қан 
(2023 жыл қорытындысы биылғы шіл-
деде белгілі болады).

Осылайша, отандық ғалымдардың 
жа рия ланымдар саны 2018 жылмен са-
лыс тырғанда Scopus дерекқоры бо-
йынша 50%-ға, Web of Science дерекқоры 
бойын ша 20%-ға #сті.

Алайда «Жаһандық инновациялық 
индекс – 2023» рейтингінде Қазақстан 
небәрі 81-ші орында тұр. Оны құратын 
Дүниежүзілік зияткерлік меншік ұйы-
мы (WIPO) Қазақстанды қуып жетіп, 
биыл 82-ші орынға шыққан #збек елі-
нің қарқынына ойша қол соқты: Gзбек-
стан мен Пәкістан екінші жыл қатары-
нан инновация са ласында жоғары 
қар  қынды нәтиже к#рсетіп отырған 
к# рінеді. 

Сондай-ақ ондаған жылдан бері 
ауыр халықаралық санкция қыспа-
ғындағы Иранның екпіні мен тепкіні 
тегеурінді екен: ол жаһандық рейтингте 
62-орынға жайғасты. Ұйымның баян-
дамасында айтылғандай, Иран «Тауар-
лық белгілер» позициясында жаһандық 
ауқымда бірінші (!) орынға шықты. 
Жаратылыс тану, инженерлік ғылымдар 
бойынша мамандар даярлау ж#нінен 
әлемдегі 3 (!) жетекші мемлекеттің 
қатарына кірді. Ғылыми ұйымдарының 
нарықтық капи та лдануы ж#нінен 
әлем де 5-ші орынға, «ғалымдарының 
#неркәсіптік #німдері» бағытында 11-
ші орынға к#терілген. 

Ұзақ жыл санкциялар астында #мір 
сүріп жатқан каспийлік к#ршіміздің 
эко номикасы мықты ғалымдарының, 
білікті инноваторларының арқасында 
жай рап қалмады, алға басты. Иран бар-
лық дерлік шетелдік #німдерді «импор-
талмастырып» шықты. Тауар маркасы 
бойынша әлемде бірінші орынға шы-
ғуының мәні де осында екен. 

Олай болса дамыған елдерде мақа-
ласын жариялауға қауқары жарамаса, 
қазақстандық жас ғалымдар ең құры-
ған да, Ираннан үлгі, тәлім алса артық 
бол мас еді.

Елдос СЕНБАЙ

Сыбайлас жем�орлы��а �арсы 
іс-�имыл агенттігіні� ресми 6кілі 
Данияр Би�айдаров білім сала-
сында�ы жем�орлы��а �атысты 
т<сініктеме берді.

Спикердің с#зіне сүйенсек, білім 
беру саласында 2023 жылдан биылғы 
жылдың бірінші тоқсанына дейін ең-
бекақы қорындағы қаражатты ұрлауға 
қатысты бірқатар тұрақты қылмыстық 
іс-әрекет әшкереленген.

«Есепшілер мектептегі бухгалтерлік 
есеп жүйесі, ұлттық білім беру деректер 
базасы және тұтынушылардың қазына 
жүйесі арасындағы интеграцияның 
жоқтығын пайдаланып, т#лем құжат-
тарына қолмен түзетулер енгізіп, бюд-
жет ақшасын жымқырған. Ұрлық мақ-

са тындағы қаражат ж ы л сайынғы 
бюд  жеттік #тінімдерді жасау кезінде де 
кепілге қойылған», – деді спикер бри-
финг барысында.

Данияр Биғайдаров бұл ұрлық схе-
масы арқылы олар белгіленген нор-
мадан асатын жалақыны б#где тұлғалар 
мен қайтыс болған жандарға аудар-
ғанын хабарлады. Осыған байланысты 
мемлекет қазынасына 15 айда 14 мил-
лиард теңге залал келтірген.  

«Агенттік білім беру саласында 
осын дай 206 қылмыстық істі тіркеді. 
Бұл бойынша келтірілген залал 14 млрд 
теңгеден асады. Жалпы, ұрлықтың ең 
к#п м#лшері Түркістан, Жетісу, Қызыл-
орда, Алматы, Ақт#бе облыстарында 
және А лматы қаласында тіркелген. 
Ұрлық фактілері әлі де анықталуда. 
Мәселен, жақында ғана Жетісу #ңірі 

бо йынша сыбайлас жемқорлыққа қар-
сы қызмет Сарқан аудандық білім бас-
қармасының бюджеттік б#лімі басшы-
сының заңсыз әрекетін тоқтатты. Ол 
осы б#лімнің есепшілерінің шотына 
артық белгіленген жалақыны заңсыз 
аудару жолымен аса ірі м#лшерде 1 млрд 
теңге сомасында бюджет қаражатын 
жымқырды деген күдікке ілінді», – деп 
жалғастырды ол.

Антикордың хабарлауынша, тергеу 
амалдары барысында 156 миллион 
теңге к#леміндегі қаражат анықталып, 
тәркіленген. Күдікті сот санкциясымен 
қамауға алынды. Бұл іс бойынша тергеу 
жалғасуда.

«4 сәуірде Жаңақорған соты аудан-
дық білім б#лімінің басшысы Ибра-
гимовке, ММ бас есепшісі Аязбаеваға 
және 24 мектеп есепшісіне қатысты 

шығарған үкімі заңды күшіне еніп, 
олар ерекше тәртіпте бюджет қара-
жатын ұрлағаны үшін кінәлі деп таныл-
ды. Олар жалпы сомасы 1 млрд теңгеден 
асатын ірі к#лемдегі қаражат жымқыр-
ған. Сот үкіміне сәйкес, басшы мен 
аталған мекеменің есепшілері 8 жылға, 

тағы бір есепші 7 жылға бас бостан-
дығынан айыру жазасына кесілді. Бұл 
ретте сотталғандар мемлекеттік қыз мет-
те және басқа да ұйымдарда қызмет ету 
құқығынан #мір бойына айы рыл ды», – 
деп с#зін түйіндеді Данияр Биғайдаров.

Азат ҚАЗАҚ

БІЛІМДЕГІ БЫЛЫҚТЫҢ 
БЕТІН АШТЫ

Докторантурада оқып, ай сайынғы шәкіртақысын алып, 
ақыры осы оқу жылында бітірмей кетіп қалғандардың к�бі 

Алматы (195 докторант) және Астана (136) қалаларындағы 
жоғары оқу орын дарының үлесінде. Одан кейін Қарағанды (38), 
Қостанай (25) облыс тары тұр. !зге �ңірлерде ғылыммен ерте 

қош айтысқан докторанттар саны 
онға жетпейді. 
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М е м л е к е т  б а с ш ы с ы 
�асым-Жомарт То�аев 2019 
жылдан бері әйелдер мен 
балаларды% �&�ы'ын �ор-
'ау, �ауіпсіздігін са�тау 
және отбасылы� зорлы�-
зом былы� секілді озбыр-
лы� �а жол бермеу 5шін ар-
найы шаралар �абылдау 
кере гін ескерткен болатын. 
Пре зидент тапсырмасына 
сәй кес За%ды әзірлеу бары-
сында'ы т5гелге дерлік ж&-
мысты% басы-�асында бо-
лып, жетекшілік еткен Мә-
жіліс депутаты, «AMANAT» 
партиясы фракциясыны% 
м5шесі Ж&лдыз С5лей ме-
новамен с&хбаттас�ан едік. 

– Жұлдыз Досбергенқызы, 
қазір отбасы мен тұрмыстағы зор-
лық-зомбылық қоғамда жиі тал-
қыланатын �зекті әрі �ткір мә-
селеге айналып отыр. Жалпы, 
әйел дер мен балаларға күш к�р-
сету, агрессия мен ұрып-соғу, 
зорлау, зорлық к�рсету неден 
немесе қайдан пайда болады? Бұл 
әлеуметтік проблема ма, әлде...

– �йелдер мен балаларға 
қатысты зорлық-зомбылықтың 
шығу тегі туралы сұраққа жауап 
берер болсақ, бұл сұрақ кешенді, 
�те ауқымды проблемаларды 
қамтиды. Атап айтқанда, әлеу-
меттік, мәдени, экономикалық, 
психологиялық, сонымен қатар 
тарихи күрделі әртүрлі, бәлкім 
к�п құрылымды аспектілерді 
қамтиды деп айтуға болады. Бұл 
тақырыпты зерттегеннен кейін, 
бұл тақырыппен етене таныс 
болғандықтан, бірнеше факторға 
тоқталғым келеді. 

Бірінші – әлеуметтік және 
мәдени фактор. Тұрмыстық 
зорлық-зомбылыққа қатысты 
біраз зерттеулерге қарасақ, бірін-
ші кезекте қоғамда сақтал ған 
гендерлік теңсіздіктің, мәдени 
к�зқарастардың, кейбір ескірген 
нормалар мен адам құқықтарына 
сай келмейтін ескірген стерео-
типтер бұл келеңсіздіктің қа-
лыптасуына себеп болуы мүмкін. 
Мысалы, кей бір ескі патриархал-
ды озбыр лыққа сай мәдениеттер 
бар. Ол жерде ер адамның әйел 
мен балаларды басқаруға құқығы 
бар деп санайды. Бұл зорлық-
зом былықтың негізгі әрі алғаш-
қы нышаны болып табылады.

Екінші фактор – эконо ми ка-
лық себептер. Мысалы, қар жы-
лық себептер отбасындағы шие-
леністі күшейтетін және зорлық-
зомбылыққа алып келетін фак-
тор болуы мүмкін деген зерт теу-
лер бар. Адам жұмыстан айырыл-
ған кезде немесе қаржылық 
қиын   дықтар отбасындағы күй-
зеліс пен жанжалды күшейтеді. 
Бұл жерде к�птеген қазақстандық 
зерттеулерді оқып, таныстым. 
Мәселен, әйелдердің эконо ми-
калық мүмкіндіктерінің аз болуы 
гендерлік теңдіктің болмауына 
және озбырлыққа шыдауына 
негіз болады деген зерттеулерді 
к�рдім.

Психологиялық факторларға 
келер болсақ, кейбір адамдар 
агрессияға беріліп немесе тұлға 

«ӘЙЕЛ ҚҰҚЫҒЫ – АДАМ ҚҰҚЫҒЫ» ДЕГЕН 
ҰСТАНЫМҒА КЕЛУІМІЗ ҚАЖЕТ

ретінде бағаланбауы, эмпатия-
ның болмауы немесе эмоция нал-
ды интеллектіні реттей алмауы 
салдарынан зорлық-зомбылыққа 
ұшырайды. Бұл да б�лек үлкен 
тақырып. Мысалы, жеке ше-
караны шегендей алмауы, басқа 
азаматтардың к�зқарасына 
мұқтаж болу секілді үлкен проб-
лемалар бар. Бұл проб лемалар 
бала кезден ата-анамен қарым-
қатынасына да, ата-анамен 
сепарациясына да байланысты 
деп ғалымдар айтып жатады. 

Ал үлкен контекст – мәдени 
және тарихи контекст. �ртүрлі 
ел мен мәдениетте тұрмыстық 
зорлық-зомбылықтың түрлі 
деңгейі мен нысаны бар. Кейбір 
елдер �здерінің ескі стереотип-
терін жеңген. Олар әйелдің құ-
қы ғы, баланың құқығы – адам-
ның құқығы деген шынайы ұс-
танымға келген. Кейбір мем-
лекеттерде ескі дәстүр ескі 
стереотип күйінде қалған. Бірақ 
әлем �згеріп жатыр. Біз жаңа за-
манда �мір сүріп жатқандықтан, 
жалпы әйелдің құқығы – адам-
ның құқығы деген ұстанымға 
келуіміз қажет деп ойлаймын. 
Ха лықаралық тәжірибені зер де-
лейтін болсақ, тұрмыстық зор-
лық-зомбылық мәселесін шешу, 
ол құрбандарды, жәбірлену-
шілерді қорғау, оларды қолдау.

Қоғамда тұрмыстық зорлық-
зомбылықтың зияны балабақ-
шадан бастап барлық оқу ор-
нында оқыту, біздегі қыз тәр-
биесіне «қызға қырық үйден 
тыйым» деген нақты ең негізгі 
формасы бар қағида секілді, дәл 
сондай тәрбиені ер-азаматтарға 
да, ер балаларға да үйрету қажеті 
туындайды. Халықаралық тә-
жірибеде тұрмыстық зорлық-
зомбылықтың зиянын оқытып, 
түсіндіру бар. Бұдан б�лек, 
құрбандарға, жәбірленушілерге 
қолдау к�рсетудің қызметтері 
қолжетімді болуы қажет. Аза мат-
тық қоғам ұйымдары мен жер-
гілікті �кілді билік және қоғам-
дас тық барлығы ынтымақтас-
тыққа ықпал ететін заңнамалық 
шараларды қамтитын ауқымды 
тәсілдерді жүзеге асыруы қажет.

Мемлекет басшысының қо-
ғам дағы кез келген құқық бұзу-
шы лыққа қатысты жазаны 
қатаң дату тапсырмасына сәйкес 
Мәжіліс қабылдаған және Мә-
жіліс депутаттары Дания Ес-
паева, Асхат Аймағамбетов, 
Елнұр Бейсенбаев және менің 
бастамашылдығымызбен әзір-
ленген әйелдердің құқығын қор-
ғау, балалардың қауіпсіздігін 
са қтау заңы кешенді әрі ау қымды 
әдіс-тәсілдерді қамти ты нын атап 
�ткіміз келеді. Бұл проб лема 
біздің елде ғана бар деп айту 
артық. 5йт кені БҰҰ-ның ста тис-
тикасына қарайтын болсақ, 
әлем де әрбір үшінші әйел жы-
ныс тық немесе тұрмыстық зор-
лық-зомбылық к�рген. �лемнің 
155 мемлекеті �здерінің заңда-
рын қатаңдатқан. Сондықтан 
отбасылық зорлық-зомбылықты 
қоғамдық дерт, қазір адамның 
құқығын таптауға бағытталған 
дерт деп қарастыру керек. Егер 

шын мәнінде шынайы қауіпсіз 
және құқықтық мемлекетке 
айналамыз десек, бұл дертпен 
күресіп, себеп-сал дарын анық-
тап, соған қатысты қадам жа-
сауымыз қажет деп бұған дейін 
де к�птеген зерттеуші, құқық-
танушылар, заңгерлер айтып 
келді.

Бұл Заң әр азамат үшін қауіп-
сіз, оның ішінде әйелдер мен 
бала лардың құқықтары қорғал-
ған шынайы құқықтық мемлекет 
құру жолындағы нақты қадам 
болмақ. 

– «Қазақстан Респуб лика-
сының кейбір заңнамалық акті-
леріне әйелдердің құқықтары мен 
балалардың қауіпсіздігін қам-
тамасыз ету мәселелері бойын ша 
�згерістер мен толық тыру лар ен-
гізу туралы» Заң не гізінде қыл-
мыс тық жауапкер ші лік қатаңда-
тылды. Бірақ Заң айып керді 
жауап қа тартқаннан г�рі, алдымен 

зорлық-зомбылықтың алдын алу 
мен оны болдырмау үшін қандай 
мәселелерді қарас ты рады? Сон-
дай-ақ Заңда отба сы құндылығы, 
ер адамға құрмет мәселесі қарас-
тырылған ба?

– «Аурудың емін іздегенше, 
ауырмаудың жолын ізде» дейтін 
қазақ мақалы да осыған меңзейді. 
Бірнеше зерттеу де соны к�рсетті. 
Профилактикаға қаражат к�п 
жұмсалған сайын құқықбұзу шы-
лық азая түседі. Бірақ елімізде 
«Тұрмыстық зорлық-зомбылық 
профилактикасы туралы» Заң 
2009 жылдан бері бар. Соңғы 
6 жыл да әйелдер мен балаларға 
қар сы жасалатын зорлық-зом-
былық саны 3 есе артқан. Бұл 
нені білдіреді? Біздегі профи-
лактика жемісті болмағандық-
тан, осындай зардапқа әкелді. 
Демек заңды гуманизм шең-
берін де қатайту, бірінші кезекте, 
ана мен баланы қорғауға бағыт-
талған. «Ел боламын десең, 
бесігіңді түзе» деген қағиданы, 
біз, «Ұлт болам десең, балаң мен 
анаңды қорға» деп толықтырдық. 
Заң ана мен баланы қорғауға бар 
күшін салады. Сапалы ұрпақ қа-
ласақ, дәл қазір бұл заңды қа-
тайту – біздің ұлт ретіндегі мә-
дени серпілісімізге әкеледі.

�йелдің құқықтарын қорғау 
және балалардың қауіпсіздігін 
сақтау туралы заңдар әдетте ер 
адам ның немесе әкенің отба-
сын дағы немесе қоғамдағы р�лін 
т� мендету мақсатында жасал-
майды. Бұл Заң негізінен кең 
ау қымда құқықтық-экономи ка-
лық, мәдени саясатты жетілдіруге 
арналады. Заңның мақсаты қо-
ғам ның барлық мүшелерін тең 
дами алатын және тең негізде 
�з дерін қауіпсіз санайтын құ-
қық тық қорғалған, анғұрлым 
әді летті қоғамда �мір сүргісі ке-
летін қоғам сұранысын қамта-
масыз етуді к�здейді. 

Бірақ кез келген заңның 
нормалары қоғамда талқылау 
мен талас тудыруы әбден мүмкін. 
Бұл жерде дәстүрлі гендерлік 
р�лдер немесе отбасылық жалпы 
қарым-қатынастар қайта қа-
ралуы мүмкін деген ықтимал-
дық та. Алайда аталған заңда 

мысалы, «Отбасы және неке 
туралы» кодекстің 2-тармағына 
9-шы және 10-шы жаңа тар-
мақшалар енгізіп отырмыз. Бұл 
жерде отбасы құндылықтарын, 
мәдени дәстүрлі, яғни Қазақстан 
Республикасының Консти-
туциясы мен Заңдарына қайшы 
келмейтін барлық дәстүрлі-
мәдени отбасылық құндылық-
тарды қолдау, нығайту, сақтау 
деген бапты енгізіп отырмыз. 
Сонымен қатар отбасылық құн-
дылықтарға құрмет рухында 
балаларды тәрбиелеу деген жаңа 
баптарды енгіздік. Яғни, бұл 
біздің ғасырдан ғасырға сақ-
талған отбасылық дәстүрлі құн-
дылықтарымызды қорғауға негіз 
болады деп ойлаймын.

Сіздің «Заңда отбасы құн-
дылығы, ер адамға құрмет мәсе-
лесі қарастырылған ба?» деген 
сұрағыңызды заң жобасын 
бірінші оқылымда Мәжілісте 

Ж&лдыз С?ЛЕЙМЕНОВА, Мәжіліс депутаты, 
«AMANAT» партиясы фракциясының мүшесі:

талқылаған кезде Ермұрат Бапи, 
Аманжол �лтаев, Жанарбек 
�шімжан бастаған депутаттар 
жан-жақты қырынан қойды. Сол 
кезде нақты мәселелерді айттым. 
Заңның мақсаты ерлер мен әке-
лердің р�лін т�мендету емес. 
Заңның мақсаты «Бір қолымен 
бесікті, бір қолымен әлемді тер-
беткен» қазақ әйелінің ХХІ ға-
сырға дейін сақталған қасіретті 
тағдырын �згертуге қа дам жасау. 
Кезінде Алаш зия лылары аңсап 
кеткен, Алаш зиялылары �зінің 
партиялық бағдарламаларына 
қосқан әйел дің теңдігін кең 
ауқымда, оның құқықтық теңдігі 
және эконо микалық мүмкіндік-
тері негізінде нақты тетіктерін 
бекіту.

Негізгі мәселе – құқықтық 
және гендерлік теңдік жыны-
сына, этникалық және басқа да 
ерекшеліктеріне қарамастан, 
барлық азаматтың тең құқықта-
ры мен мүмкіндіктеріне кепілдік 
беретін заңдар мен сол заңдарды 
жүзеге асыратын жақсы стан-
дарт тар әзірлеу және оның жү-
зеге асырылуы деп білемін. Білім 
алу мен денсаулығын то лық-
қанды сақтауға қолжетім ді лікті 
қажет ететін, жалпы патриар- 
халды озбырлыққа қарсы тұра-
тын азаматтық қоғам қалыптас-

тыру �зекті деп білемін. Қазақ 
халқының ұлттық болмысы, 
оның сана-сезімі тұрғысынан 
қа ра ғанда, азаматтардың ген-
дерлік теңдігін қабылдау, біздің 
идеологиялық немесе �зіміздің 
мүддемізге қарсы келмейтінін 
атап �ткім келеді.

– Халқымыздың қалыптасқан 
отбасындағы қарым-қатынас 
құндылықтары арқылы қазіргі 
қоғамдағы зорлық-зомбылық 
зардаптарымен күресудің тетігін 
қалыптастыруға болатын сияқты. 
Осы тұрғыда қандай ұсыныстар 
қарастырылды?

– Жалпы, қоғамда бір қасаң 
түсінік қалыптасып қалған. Ол 
егер әйелдердің құқығын және 
гендерлік теңдігін қамтамасыз 
ететін болсақ, қорғап сақтайтын 
болсақ, қазақтың ұлттық бол-
мысына қатер т�неді деген 
түсінік. Бұл �те қате пайым. Бұл 
стереотипті және ескі түсінік деп 

айтқым келеді. Тарихқа үңілетін 
болсақ, тарихты білсек, Бопай 
ханым, Айғаным ханым сынды 
аналарымыздың болмысынан, 
тау тұлғасынан әйел мен ер аза-
маттардың отаршылдық саясатқа 
дейінгі теңдігі, �зара үндестігі 
то лыққанды сақталғанын к�ре-
міз. Сонымен қатар дәлел керек 
болса, к�шпелі демократия, дала 
демократиясы, әскердің болмауы 
соған қарамастан, ұланғайыр 
территорияны сақтап қалуда ер 
азаматтармен бірге әйелдердің де 
жауапкершілікті сезінуін, атқа 
қонып ел қорғауда тайсалма-
ғанын айтуымызға болады. 

5ткен жолы профессор, ака-
демик Айгүл Ісмақова апайға 
«Алма Оразбаева туралы, ХХ 
ғасыр басындағы қазақ әйел-
дердің қозғалысы туралы, жалпы 
қазақ әйелі туралы бірнеше лек-
ция оқыңызшы» деп айттым. 
Мысалы, әйел теңдігі мәселесі 
1917 жылы бүкіл Қазақ съезінде 
он т�рт �зекті мәселенің қата-
рын да тоғызыншы тақырып бо-
лып талқыланды. Бұл жалпы 
қа зақ қоғамындағы әйел теңдігі 
мәселесіне бұрыннан сұра-
ныстың бар екенін, отаршылдық-
қа дейін бұл кәдімгі қалыпты 
норма жағдай болғандығын 
к�рсетеді.

Иә, халқымыздың отбасылық 
құндылықтарында нақты темір-
қазық ұстанымдарымыз бар. Бұл 
жалпы адамзаттық құндылық-
тарға да жатады. Намыс және ар 
деген үлкен монументалды құн-
дылықтарымыз бар. Сонымен 
қатар халқымызда «Үлкенге 
құрмет, кішіге ізет» деген қалып-
тасқан темірқазық ұстаным бар. 
Жалпы, қазақтың ұлттық болмы-
сында отбасында салауатты сый-
ластықты дамыту ежелден келе 
жатқан дәстүр. Осы дағ ды ларға 
жас ата-аналдарды қай тадан 
тәрбиелеу, жанжалдарды бейбіт, 
қол к�термей-ақ, күш к�рсетпей-
ақ әлдінің әлсізге әлімжеттік 
к�рсетуіне жүгінбей-ақ шешуді 
де қарас тыру қажет деп ой лай-
мын. Біз Заңда эмо цио налды 
интел лект және пси хо логиялық 
к�мек к�р сету, отба сын қолдау 
орта лық тарына к�п мән бердік. 
Себебі отбасылық зорлық-
зомбылықты болдырмас үшін 
эмоционалды к�ңіл-күй, психо-
логиялық ден саулық �те ма ңыз-
ды. Мәселен, Жүсіпбек Аймауы-
тов тың бұған қатысы үлкен-
үлкен еңбектері бар. Соларды 
педагогика саласы на, ата-ана, 
бала тәрбиесі мәсе ле сіне енгізу 
керек деп ойлай мын.

– Ал Заңда балаларды зорлық-
зомбылықтан қорғау тұрғысында 
қандай нормалар қарастырылды? 
Педофилдерге берілетін жаза 
қандай болмақ? Сонымен қатар 
әйелдер мен балалар арасындағы 
суицид мәселесіне қатысты қан-
дай ұсыныстар қабылданды?

– Заңда педофилдерге �мір 
бойы бас бостандығынан айыру 
нормасы қабылданып отыр. 

Суицидтің алдын алу мақ-
сатында Қылмыстық кодексте 
жаңа 2 құрам бойынша норма 
енгізілді. Оның бірі – суицидке 
итермелеу, екіншісі – суицидті 
насихаттау бойынша. Суицидке 
итермелегені үшін 5 жылдан 
9 жылға дейінгі мерзімге бас бос-
тандығынан айыру жазасымен 
қылмыстық жауапкершілік бел-
гі леу ұсынылса, суицидті наси-
хат тағаны үшін 200 АЕК м�л-
шерінде айыппұл түрінде жаңа 
қылмыстық жауапкершілік ен-
гізілді.

Тағы бір қайталап айтатын 
мәселе, жоғарыда атап �ткен 
зорлық-зомбылыққа, басқа да 
қатыгездікке немесе адамның 
қадір-қасиетін қорлауға жол 
бермеу мақсатында бірқатар 
норма қарастырылғанын айтып 
�ткен ж�н. Баршаңыздың назар-
ларыңызды аударғым келетін бір 
мәселе, бұл баптар тек әйел не-
месе бала құқығын қорғаумен 
қатар, барлық құқығы бұзылған 
денсаулықтарына қасақана жеңіл 
зиян келтірілген және ұрып-
соғуға тап балған барлық азамат-
тар  дың құқығын қорғауға бағыт-
талады. Оның ішінде ер адам дар 
да бар. Яғни, ер азамат тарымыз 
да аталған бап бойынша �з құ-
қықтарын қорғай алады. Заңның 
тақырыбы ең басында әйелдер 
мен балалардың құқы ғын қорғау-
ға бағытталғанымен, біз әйел мен 
баланы б�ліп қара май, қоғамдағы 
тәртіпті орнық тыру мәселесіне 
жіті назар ау дарып отырмыз.

Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев Заң үстемдігін 
және тәртіп қағидатын әділетті 
қоғам құрудың басты факторы 
ретінде айқындады. Осыған орай 
негізгі мақсат – құқықбұзу шы-
лықтар үшін жауапкершілікті 
күшейту. 

– Уақыт тауып, сұхбаттас-
қаныңыз үшін рақмет!

Сұхбаттасқан 
Тілекгүл ЕСД6УЛЕТ



Б�гінде ауыл шаруашылы�ы саласын дамыту 
ба�ытында т�рлі жобалар жандануда. Оларды� 
бірі т�рт т�лік санын арттыру�а ба�ытталса, енді 
екін шілері заманауи технологияларды �олдана 
отырып �демелі ба�тарды� ж!мысын �детуді 
к�здейді. Алайда осыдан он жыл б!рын Алматы, 
Т�ркістан және Жамбыл облыстарында пи лот-
ты� жоба ретінде жандан�ан бастама б�гінде 
ба �ытынан айны�андай. Олай дейтініміз – жо-
баны� болаша�ына сеніп, �демелі ба� егуді 
�ол �а ал�ан шаруалар б�гінде �арыз�а белше-
сінен батып отыр. 
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Саятхан САТЫЛҒАН

�ңгіменің әлқиссасын әріден 
бас тасақ, 2015 жылы 12 шаруа 

«Қар қынды (отбасылық) алма бақ та-
рын құру және дамыту» бағдарламасы 
бойын ша интенсивті бақ �сіруді қолға 
алады. Сол тұста ұтымды к�рінген жо-
ба кейіннен сәтсіздікке ұшырап, қазір 
қожалық иелері сот табалдырығын 
тоз  дырып жүр. Еңбек адамдары �зде-
рі нің шығынға батуына «Ауыл шаруа-
шылығын қаржылай қолдау қоры» 
акционерлік қоғамының құқықтық 
ми расқоры «Аграрлық несие корпора-
ция сы» АҚ кінәлі деп санайды. Себебі 
корпорация баққа қо  лай сыз орын таң-
дап, тіпті заңсыз дық  қа да жол берген 
екен. 

– Негізі, интенсивті бақ құру ба ры-
сын да жеміс ағаштарын �сірудің �зін-
дік талаптары бар. Аты айтып тұрған-
дай, қарқынды технология шаруаның 
аз шығынмен мол �нім алуына сеп 
бо луға тиіс. Қазіргі заманғы технология 
бойынша жеміс ағаштары отырғы зыл-
ған нан кейінгі бір-екі жылда интен-
сив ті бақ �нім беруі керек. Жалпы, 
жо баның ерекшелігі – инжинирингтік 
компания арқылы шаруаға дайын бақ 
ұсынылуы қажет. Бір с�збен айтқанда 
к� шеттерді таңдап, �здері отырғызып, 
бау-бақшаға керекті барлық жүйелерді 
ор натып беруі тиіс. Осылайша, фер-

мер лер лизинг шарттарымен бастап-
қы да қаржылық және техникалық 
қиын дықтарға ұрынбай, жоғары ком-
мерциялық тиімділігі бар дайын тех-
но логиялық бизнес жобасын жүзеге 
асы рушы болып атануы керек. 

2015 жылы шаруалар құжатқа қол 
қойдық. Бірақ шаруалар үшін берілген 
17 гектар интенсивті бақ құрылысы 
2015 жылы басталғанымен 2017 жылы 
бір-ақ аяқталды. Бақтың орнын Жуалы 
ауданындағы Беріққара шатқалынан 
таң дауы ең сәтсіз шешім болып отыр. 
Себебі аталған жер күшті жел �тінде 
тұр. Ағын суды да жеткізу қиын. Кор-
по   рация баққа орын таңдауда алқаптың 
жер жағдайы, су тапшылығының туын-
дамауы және ауа райының қолай сыз-
дығы сынды мәселелерді мүлде зер де-
лемеген, – дейді бақ егемін деп бармақ 
тіс теп отырған шаруаның бірі Ғалым-
жан Иманжанов. 

Бастапқыда болашақ бағбандар 
мол �нім алу үшін Нидерланды елінен 
әке лінген Granny Smith, Golden Deli-
cious және Gala сорттарының жоғары 
�німді және ауру-сырқаудан аман алма 
к�шеттерін таңдап алған. Ал жобаға 
жауаптылар бақтың әр гектарынан 40-

тан 70 тоннаға дейін �нім алуға кепілдік 
бер ген. �рі шаруаларға әлі қолға ти-
меген пайда үшін лизинг ретінде ақша 
үлес тірген. Осылайша, жарнамасы жер 
жарып жанданған интенсивті алма 
бақтары алғашқыда азын-аулақ �нім 
бер се, кейіннен қатты желге шыдас 
бер мей бұталары сынып, күзде үсік 
ша лып, одан қалса түрлі ауру салда ры-
нан қурап кеткен. Осындай табиғи 
апат тарға қарамастан сот шаруаларды 
«Ауыл шаруашылығын қаржылай қол-
дау қоры» АҚ-ның құқықтық мирас-
қоры «Аграрлық несие корпорациясы» 
АҚ алдындағы қарызын �теуге мін дет-
теп отыр. Алайда облыстық қоғамдық 
кеңестің ауыл, су шаруашылығы және 
азық-түлік қауіпсіздігі мәселелері ж�-
нін дегі сараптау тобының т�рағасы 
Ке мелхан �білековтің айтуынша, кор-
по рация мамандары бастапқыда-ақ 
жо баға немқұрайды қарап, к�птеген 
қа телікке жол берген екен. 

– 2015 жылдың мамыр айында жо-
ба қатысушылары шарт бойынша бас-
тап қыда 60 гектар жерге бақша салу 
үшін инжинирингтік компаниямен 
ке лісімге отыруы керек еді. Келісім бақ 
үшін қолайлы орынды таңдауды, жо-

ке рек. Бірақ бұны т�лей алмайтын ды-
ғы мызға анық к�зіміз жетуде. Бақ 
Жуа лының Берікқара деп аталатын 
аумағындағы желдің �тінде тұр. Суды 
да сусорғымен кіші Аса �зенінен алып, 
алма бақты тамшылатып суарамыз. 
Бірақ Жамбыл ауданының Айша бибі 
ауылы маңынан б�лінетін кіші Асада 
шілде де су бола бермейді. Қазірдің 
�зін де онда су жоқ. «Аграрлық несие 
кор порациясы» акционерлік қоғамы 
тарапынан осы секілді зерделеу жұмыс-
тары алдын ала жүргізілмек тұрмақ, 
олар Шу, Аса, Талас �зендеріне жауап-
ты тиісті мекемеден рұқсат та алмаған. 
Жамбыл ауданының Құмтиын ауы-
лын да да осындай интенсивті бақ бар. 
Ол шаруашылықта мұндай қиындықтар 
жоқ. Себебі аталған алма бақ т�менде 
және үлкен Аса �зенінің бойында тұр. 
Сонымен қатар оларға бақты ұсынғанда 
жерді суландыру үшін ұңғыма қазып 
бе рілген. Ал біздің интенсивті алма 
бақ тан ұңғыма қазуға жер жағдайына 
бай ланысты рұқсат та берілмейді, – 
дей ді Г.Иманжанов. 

Облыстық қоғамдық кеңес мүше-
лері диқандардың мүддесін қорғап, 
олардың құқығы тапталмауы үшін 
барлық әрекетті жасаған. 

– «Ауыл шаруашылығын қаржылай 
қол дау қоры» АҚ бір мезгілде сату және 
лизинг шарттарын жасамауы керек 
бо латын. Бұл – бақ құрылысы аяқ та-
лып, пайдалануға берілгеннен кейін 
жү зеге асатын шаруа. Осы себепті 
тран закция жарамсыз деп танылуы 
қа жет. Бірақ неге екені белгісіз, сот бұл 
жағдайды ескермеді, – дейді облыстық 
қо ғамдық кеңестің ауыл, су шаруа шы-
лығы және азық-түлік қауіпсіздігі мә-
селелері ж�ніндегі сараптау тобының 
т�ра ғасы Кемелхан �білеков.

Қазір шаруаларға т�лемге келгенде 
�з күшіне сенгеннен басқа амал болмай 
тұр. Алайда Ғалымжан Иманжанов 
әділ  дік іздеп, Жоғарғы Сотқа дейін 
бару ға белді бекем бууда. 

Негізі, бекітілген ережеге сай, адам 
ден саулығына қауіпті ви рус тар мен 
бак  териялық инфек ция лардың кесі рі-
нен алма бақтар апатқа ұшы раса, шы-
ғын жергілікті бюджет есе бінен �теледі. 
Шаруалар осы сынды жеңілдікке үміт 
артуда. Оның нүктесін енді Жоғарғы 
Сот қояды. 

Жамбыл облысы

ба лық-сметалық құжаттарды әзірлеуге 
қа жетті шараларды жүргізуді, агро хи-
миялық топырақты талдауды, аумақты 
гид рометеорологиялық және гидро ло-
гиялық зерттеулерді қамтиды. Келі сім-
шарт барысында мұның ешқайсысы 
жа салмаған. Тіпті, мемлекеттік сәулет-
құ рылыс бақылау және қадағалау бас-
қармасына құрылыс-монтаждау жұ-
мыс тарының басталғаны туралы да 
ха барланбаған. Осылайша, шаруа лар-
мен келісім жасалмай жатып заңсыз-
дық тарға жол берілген, – дейді Кемел-
хан Смағұлұлы.

Осындай жүйесіздік бола тұра 
шаруа қожалықтар бағдарла-

маға қатысушы атана отырып, мем ле-
кеттен лизинг сомасы 935 миллион 
тең гені құрайтын қаржы алған. Алайда 
шаруалар алғашқы үш жылда пайда 
таба алмаған. Ал қор т�лемдерді үш рет 
қайта құрылымдауға келіскенімен, бұл 
ұзаққа созылмаған. Сондықтан шаруа-
лар 2022 жылдың 1 желтоқсанында 4,5 
мил лион теңге к�леміндегі алғашқы 
жал дау т�лемін т�леген. Ал �ткен жыл-
дың қаңтар айында қатты дауыл бақ-
тағы темір торлардың 40 пайызын 
құла тып кеткен. Ол аз десеңіз, мамыр 
айында облыс әкімінің №38 және №96 
қаулысымен �ңірдегі адамдарға қауіпті 
бактериялық күйіктің таралуына бай-
ланысты карантиндік режим енгізілген. 
Осы карантиннің кесірінен алма бақ-
та ры бүлініп, түп тамырымен жойы лу-
дың алдында тұр. Салдарынан, еңбек 
адамдарының келесі т�лемді т�лейтін 
қаражаттары болмауда. Шаруалардың 
үйлері кепілде тұрғандықтан олар дү-
ние-мүліктерін сатып ғана қарызды 
қай тарудан басқа амал таппай отыр. 
Сотта шаруалардың мүддесін шығынға 
бат қан қожалық иесі Ғалымжан Иман-
жановтың �зі қорғаған. Оның айтуын-
ша, қазір олар �те қиын жағдайда тұр. 

– Шаруалар �здері ғана пайдаға 
ке   нелмей, мемлекеттің дамуына да �з 
үле сін қосуды ойлады. Алайда іс жү зін-
де бәрі басқаша болып шықты. Шаруа-
лар сотта жеңіп шықса да бақшадан 
келетін пайда жоқ екенін жақсы біліп 
отыр. Оларды алаңдататыны – бақты 
салуға жұмсалған бір миллиард теңгеге 
жуық қаржыны енді кім қайтарады? Біз 
бұл бақты жалға алып отырғандықтан 
лизинг ретінде берілген 935 миллион 
теңгені 10 жылда т�леп қайтаруымыз 

Қызылқоға аудандық Т�тенше жағ-
дайлар б�лімі басшысының уақытша 
мін детін атқарушы Т�леген Бақтыбектен 
білгеніміздей, К�здіғара ауылдық окру-
гіне қорғаныс б�геттерін бекітуге Т�тен-
ше жағдайлар департаментінен техни-
ка лардан б�лек, 50 қызметкер жұмыл-
ды рылды. 

«Дегенмен ауылға Ойыл �зенінен ке -
ліп тұрған су әлі де қауіп т�ндіруде. Су дың 

деңгейі 80 см-ге дейін к�терілді. Құт   қару 
жұмыстарына Атырау қала сы нан Ұлттық 
ұланның әскери сарбаздары да жұмыл-
дырылды», – деді Т�леген Бақ тыбек.

Ел болып б�гет соғып жатқан қарба-
лас тірлікте біздің назарымыз екі кіш-
кен тай балаға ауды. Қапты құммен 
тол тырып, әлі жеткенше б�гетке тасып 
жүр ген кішкентай батырлардың есімі 
Азат пен Ералы болып шықты.  6-сы-
нып та оқитын балалар ата-әжелеріне 
қа райлап, ауыл малын да қарап жүр.

«Біз ата-әжемізді тастап кеткіміз 
кел     меді. Олардың қасында адам жоқ 
қой. Азын-аулақ қой-ешкіні, бұзауды 
ба ғып, к�мектесіп жүрміз. Мұндай су 
тас қынын бірінші рет к�ріп тұрмыз. 
Шы ны керек, қорқынышты, екі күн са-
ба   ғымыз да болмай қалды. Ең бастысы, 
аман дық болсын, күні ертең бәрі жақсы 

бола ды», – деп екеуі біздің журналистер 
ар қылы достарына сәлемін жолдады. 

Құлсары қаласы бойынша айтылатын 
мә селе к�п. Атырау облысының жедел 
шта бы мәліметінше, 8 сәуірдегі ресми 
ақ парат бойынша су басқан Құлсары 
қа ласынан және Тұрғызба ауылынан 31 
мың нан астам адам эвакуацияланды. 
Таби ғаттың тосын мінезінен зардап 
шек кен тұрғындар Жылыойдың Май-
к�м  ген ауылына, Атырау қаласына, 
Теңіз кенішіне, Маңғыстау облысының 
Бейнеу ауданына к�шірілді. Жергілікті 
ат қарушы билік бір кісідей жұмыла ең-
бек еткен құтқарушыларды қоспағанда, 

Атырау облысының әкімдігі «Қазақстан 
темір жолы» компаниясымен келісіп, 
Құл сары – Мақат бағытында тегін 
пойыз тасымалын ұйымдастырды. Ма-
қат қа жеткен жылыойлықтарды Аты-
раудан ұйымдастырылған еріктілер тегін 
к�лікпен тасымалдап, тұрғындар эвакуа-
ция лық пункттерге орналастырылды.

Осындай қысылтаяң уақытта Маң-
ғыс тау жерінде сегіз жылыойлық сәби 
�мір ге келді. Маңғыстау облысы денсау-
лық сақтау басқармасының мәліметіне 
сәйкес, 5-7 сәуір күндері Бейнеу аурух а-
  насында алты, 8 сәуір күні Маңғыстау 
об лыстық перинаталдық орталықта бір 
сә би дүниеге келді. Қазір аналар мен 
сә    билердің жағдайы жақсы.

Тағы бір керемет жаңалық, алапат 
тас қыннан Құлсары қаласы маңындағы 
Береке ауылы аман қалды. Құлсары қа-

ла сын Жем �зенінің суы басқанда та би-
ғат тың дүлей апатына т�теп берген 
бе ре келіктердің құпиясы да қарапайым. 
Ауыл дың орналасқан жері �зен суының 
дең гейіне жуықтағанмен, тұрғындар-
дың ауызбірлігі тасқынға тосқын қоя 
алды.

«Қазір елімізде су тасқынына бай-
ланысты келеңсіз оқиғалар болып жа-
тыр. Үйлер суға кетіп, халыққа ауыр тиіп 
тұр. Осындай шақта бірлік керек! Жұ ды-
рықтай жұмылғанның арқасында тасқын 
су ды б�геп, жеңгендей болып отырмыз. 
Бірін ші кезекте сабыр керек. Келеңсіз 
шақ тың тез �те шығатынына үмітіміз 
зор», – дейді ауыл тұрғыны Түнғатар Лұқ-
па нов.

Қазір Жылыой ауданында тасқын 
су дың келтірген зардаптары пысықта-
лып, нақты іс-шаралар жасалуда.

Oтемақы қалай т�ленеді? Бұл мәсе-
ле ге Жылыой ауданының әкімі Жұмабек 
Қаражанов жауап берді. Аймақ басшысы 
қазіргі уақытта Жылыойда тасқын ас-
тын да қалған үйлерді судан тазарту жұ-
мыстары жүріп жатқанын айтты. 

«Судан тазарту жұмыстары аяқтал-
ған нан кейін, заң аясында шығынды 
ба  ғалау жұмыстары жүргізіледі. Ол жұ-
мыстардың барлығы тұрғындарға ха бар-
ланады. Қазір �темақыға байланысты 
мессенджерлер арқылы к�птеген жалған 
ақпарат тарап жатыр. Сондықтан бар-
шаңызды ресми ақпаратқа сенуге шақы-
ра мын. Барлық шығындар жағдай тұрақ-
тан ғаннан кейін мемлекет тарапынан 
�те летін болады», – деді Жылыой ауда-
ны ның әкімі Жұмабек Қаражанов.

Қысылтаяң шақта жұдырықтай жұ-
мы лып әрекет етіп жатқан атырау лық-
тар дың әрекеті к�пшілікті тәнті етіп 
отыр. Атырауды тасқын судан қорғауға 
жұ мылғандардың арасында «Атырау ба-
рыстары» командасының канадалық 
ойын ш ысы да бар. Волонтерлер қата ры-
на қосылған Канада азаматы Майкл 
Ока фордың айтуынша, мұндай қиын-
дық ты бірлікпен ғана жеңуге болады. 

«Мен – «Атырау барыстары» бас кет-
бол клубының ойыншысымын. Кана да-
дан келдім. Қазір �зім тұратын Атырау 
қа ласына тасқын судың қаупі т�нді. 
Бұ ған атыраулықтармен бірге мен де 
алаңдап отырмын. Oйткені шетелдік 
бол сам да осы елдің тыныштығын, әр 
қа зақстандық пен қонақтардың к�ңілі 
к� теріңкі жүргенін қалаймын. Сол се-
бептен, Жайық �зенінің жағалауындағы 
б�гетті биіктетіп жатқан волонтерлерге 
к�  мектесуді ұйғардым. Біз Атырау қала-
сын тасқын судан бірліктің нәтижесінде 
қорғап қаламыз», – дейді Майкл Ока фор.

Айтпақшы, Атырау облысында 7 
сәуір ден бастап  т�тенше жағдай жария-
лан ды. Бұл қадам – жергілікті атқарушы 
органдар мен тиісті қызметтердің алдағы 
су тасқынына қарсы дайындығын кү-
шейту мақсатында жасалып отыр.

Атырау облысы

АУЫЗБІРЛІК АПАТТАН САҚТАДЫ

ҮДЕМЕЛІ БАҚ ҮМІТТІ ҮДЕМЕЛІ БАҚ ҮМІТТІ 
АҚТАМАДЫАҚТАМАДЫ

Су тас�ыны бастал�алы бері Азаматты� �ор�аныс �ызметтері 
97 071 адамды, оны� ішінде 32 735 баланы �ауіпсіз жерлерге 
жеткізді. Б!л туралы Т�тенше жа�дайлар министрлігі Азаматты� 
�ор�аныс және әскери б�лімдер комитетіні� а�а офицері Ерасыл 
Сайпаш баяндады. 

ЖАЙЫҚТЫҢ 
ДЕҢГЕЙІ – 
БАҚЫЛАУДА

Уақытша орналасу пунктеріне 7 606 
адам, оның ішінде 3 728 бала орналасты.

«Т�тенше жағдайлар, Қорғаныс ми-
нистр лігі және Ұлттық ұланның әуе ке-
мелері құтқару жұмыстарын жалғас тыру-
да. Қостанай, Атырау, Батыс Қазақстан, 
Ақ т�бе облыстарына авток�лікпен 893 
500 келі гуманитарлық к�мек к�рсетілді. 
Сон дай-ақ әуе кемелерімен Батыс Қазақ-
стан, Ақт�бе, Қостанай, Атырау, Қар а-
ған  ды және Абай облыстарына 177 635 
ке  лі гуманитарлық к�мек жеткізілді», – 
деді Е.Сайпаш Орталық коммуни ка ция-

лар қызметінде �ткен баспас�з мәсли ха-
тын да.

Авариялық-құтқару жұмыстарында 
25 мыңға жуық адам және 3 мыңнан ас-
там техника, 15 әуе кемелері жұмыл ды-
рыл ды.

«Шекаралас мемлекеттердің аумақ-
тары нан су басу қаупі жоқ. РФ Орынбор 
об лысының Орск қаласында болған жағ-
дай мен Батыс Қазақстан облысы аума-
ғын дағы Жайық �зеніндегі су деңгейінің 
к� терілуі бақылауымызда», – деді спи-
кер.

Баян ЖАНҰЗАҚ

(Басы 1-бетте)



– Аркадий мырза, жас�спірімдер құ-
ра масын жаттықтырып жүргеніңізді біле-
міз. Жақында орныңызға басқа маман 
сайлапты...

– Енді оған еш реніш жоқ.  Егер 
басшылар солай дұрыс деп тапса, с�з 
таластырмаймын. Менің  орнымда кім 
болса да, қазақ боксының жарқын бола-
шағы үшін жұмыс істесе болды. Жас�спірім-
дер командасын шамам жеткенше бап-
тадым. Талай жас спортшының томағасын 
сыпырдым. Олардың ендігі аяқ алысын 
алдағы жылдары байқайтын боламыз.

– Қазір қандай қызметке ауысуды к�здеп 
отырсыз?

– Елге қайтамын. Қарағандым аман 
болсын. Ес білгелі бокста жүрмін ғой. Осы 
саладан бір жұмыс  табы  лар, оған еш алаң-
дамаймын. Маған қыз меттің қай деңгейде 
болатыны маңызды емес. Менің білеті-
нім – бокс �нері ғана. Сондықтан қазақ 
бо ксына қызмет ете беремін.

– Ұлттық құрама боксшыларының аяқ 
алысын бақылап жүресіз ғой. Астанада �т-
кен спаррингтік турнирге қатысты не айта-
сыз?

– Қазір әлеуметтік желі мен бұқаралық 
ақпарат құралдары арқылы әрқилы пікір 
айтылады ғой. Федерация сол сынға жауап 
беріп, ешкімде күмән қалдырмау үшін 
осындай тәуекелге барған сияқты. 63,5 келі 
салмақта Серік Теміржанов жеңуі мүмкін 
деп болжап едім. Қанша дегенмен Темір-

жанов Олимпиаданы да, әлем чем пионатын 
да к�рген жігіт қой. Дегенмен мен ойла-
ғандай болмады. 

Қазір жанкүйерлердің к�зі ашық. КСРО 
кезінде Серік Қонақбаев ағамыз атой сал-
ғалы бері қазақ халқы бокс десе, ішкен асын 
жерге қояды. Боксты �зіміздің т�л спор-
тымызға балайтынымыз рас. Сон дықтан 

жанкүйерлердің әр салмаққа, әр боксшыға 
алаңдауы да орынды деп ойлай мын. Бұл 
турнир к�птеген сұрақтың жауа бын бе-
реді. 

– Алғашында 63,5 келі салмақта Т�рехан 
Сабырхан да бағын сынамақ болды. Кейін 
бапкерлері бұл ойынан айнып қалған. Жалпы, 
Т�реханды �зіңіз де к�рдіңіз ғой. Оның әлеуе-
тін қалай бағалайсыз?

– Т�реханның спаррингтік  турнирге 
қатыспағаны дұрыс болды.  Ол менің 
қоластымда жаттықты. 7те жақсы боксшы. 
Болашағы зор!  Алдағы уақытта қазақ бо-
ксы ның атағын әлемдік деңгейде к�теретін 
жігіт.  Бірақ ол әлі жас. Жілік майы толған 
жоқ әлі. Ересектер арасындағы ел чем пио-
натына да қатысып к�рмеген.

Ал ересектер мен жастар арасындағы 
айыр  машылық жер мен к�ктей. :лі жас бала 
болғандықтан, жарты к�ңілі залда, жар ты 
к�ңілі далада екенін ұмытпау ке рек. Егер бұл 
турнирге қатысқанда Т�ре ханды «сын дырып» 
алар ма едік?!

Қанша дегенмен ересектер арасындағы 
тәжірибе мен халықаралық жарыстар үлкен 
р�л ойнайды. Т�рехан – 2028 жылғы олим-

пиадада атой салатын жігіт. Сондықтан оны 
бабымен тәрбиелеп, уақыттан алға озба-
ғаны мыз дұрыс. 

– Т�реханның ағасы Махмұд жақында 
олимпиадалық салмаққа ауысты. Боксшының 
57 келідегі аяқ алысы к�ңіліңізден шыға ма?

– Махмұд –  �те талантты боксшы. :лем 
чемпионы атанды, әлемдік сынның күміс 
медалі де бар еншісінде. Оның әлеуеті �те 
жоғары. Бірақ 57 келіге әлі де кіші к�ремін. 
Боксшы ретінде де, бапкер ретінде де 
Махмұдты жақсы түсінемін. Салмақ ауыстыру  
оңай емес. Олимпиада болса, жақындап 
қалды. Махмұд таза намыстың арқасында 
жеңіп келе жатыр. Бұл жігіттің бойында 
намыс, рух деген тұнып тұр. На мыс ты қолдан 
бермейтін нағыз қазақ бала сы. Оның таланты 
мен шеберлігін жоққа шығармаймын. Десе де, 
жаңа салмақтағы алғашқы жылда ол қарсы-
ластарын намыс пен ұтып  келеді. Уақыт �те 
келе ол 57 келі нің үздігі болары анық. 

– Салмақ ауыстыру оңай емес деп қал-
дыңыз. 67 келідегі Дулат Бекбауов Олим пиадаға 
санаулы ай қалғанда 63,5 келіге түс ті. Мұндай 
қадамды қолдайсыз ба?

– Дулат та жақсы боксшы. :лем чемпио-
натының финалына дейін жетті. Жаттық-
тыру шысы да мықты. Олимпиада чемпионы 
Бақтияр Артаевты тәрбиелеген. Бапкері 
Олимпиадаға баратын жолды тегіс �ткен адам. 
Сондықтан мен олардың  Парижге аз уақыт 
қалғанда ғана салмақ ауыстыру себебін 
білмеймін. Негізі, Олимпиадаға ертерек 
қамданған дұрыс. 7здерінің жоспарлары бар 
шығар, алып-қосарым жоқ.

– Соңғы жылдары қазақ боксындағы 
жеңісті дәстүр үзіліп қалды. Токио Олим-
пиадасы нан, Ханчжоудағы жазғы Азия ойын-
дарынан алтынсыз оралдық. Бұрын әрбір 
Олимпиада алдында алтынға үмітті боксшы-
ларымыз болатын, қазіргі құрамадан оны аң ғару 
қиын. 4зіңіз Парижде кімнен алтын күтесіз?

– Бұрын жігіттердің к�зі жанып тұратын 
еді ғой. Қазіргі командамыз да мықты 
жігіттерден құралған. Алтынға келер болсақ, 
егер бабы мен бағы келіссе Сәкен Бибосынов 
чемпион атанады деп ойлаймын. Мен мұны 
Сәкенге Токио Олимпиадасының алдында-ақ 
айтқам. Жапон жерінен қоламен оралды, 
�ткен �тті. Токиодағы Сәкеннің айқасын бәрі 
к�рді. Енді оған Парижде сәттілік тілеймін. 
Сәкен мықты жігіт. Ол Хасанбай Досматовтан 
да басым боксшы. Аяқпен ойнауы, қолдары-
ның ұзындығы, техникасы әлдеқайда жоғары. 

– 9ңгімеңізге рақмет!
Сұхбаттасқан 
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Бокстан Қазақстан мен КСРО-ның бірнеше дүркін чемпионы, 
Барселона Олимпиадасына қатысушы, Азия ойындарының 

жүлдегері әрі әлем кубоының иегері Аркадий Топаевты аға буын 
жанкүйерлер жақсы таниды. Топаев –  Серік Қонақбаевтан кейін 
қазақ боксын биікке көтерген тұлға. Қарағандыдан түлеп ұшқан ол 
талай әлемдік жарыста намысты қолдан берген жоқ.  Боксшы 
Аркадийді жастар біле бермеуі мүмкін. Бүгінде бапкерлікке бет 
бұрған Топаевтың өзі де жарқ-жұрқ өмірге әуес емес. Aiqyn 
тілшісі жасөспірімдерді баптап жүрген даңқты боксшымен аз-
кем тілдесті. 

ҚЫЗМЕТ ЕТЕ

беремінберемін

Аркадий ТОПАЕВ,
бапкер: 

�АЗА� �АЗА� 
БОКСЫНА БОКСЫНА 

МУЗЕЙ АУЛАСЫНА 
ГҮЛ ОТЫРҒЫЗДЫ

Олар музей қызметкерлерімен 
бірге бұл жобаның қала �мірі үшін 
маңызын атап �тті. Аға буын атса-
лысқан бұл ізгі нау қан «Ах меттану» 
оқу орталығында та ғы лым дамадан 
�тіп жатқан әл-Фараби атын дағы 
ҚазҰУ-дың 2-курс магистрант тары 
мен музейде �ндірістік тәжірибеде 
жүр ген Абай атын дағы ҚазҰПУ-
дың 4-курс студент тері не үлгі бол-
ды. 

Гүл отырғызу сазды бағдарла-
маға ұлас ты. Күйші Толғанай Қасе-
нова күмбірлетіп күй тартса, әнші 
Ділназ Бердалиева жасыл желек 
отырғызу науқанына қатысу шы-
ларды қазақ әндерімен арқаланды-
рып, жұмылған жұртшылыққа ша-
быт берді.

Шара соңында Алматы қаласы 
Му зей лер қауымдастығының ди-
ректоры Ләз зат Са ғындықова бар-
ша қатысушы лар ға алғы сын білдір-
се, музей-үйінің же тек шісі, ах мет-
танушы ғалым Райхан Има  ханбет 
қа тысушыларға жазушы Дидар 
Аман тайдың «Ахмет Байтұрсынұлы: 
тіл мұра ты, болмыс философиясы» 
атты кіта бы мен �зінің «Ғасыр 
саңлағы» әдеби туын дысын сыйға 
тартты.

Естеріңізге салсақ, 8 сәуір күні 
шаһар әкімі Ерболат Досаев «Алма-
ты – ортақ үйі міз» акциясын 
бастаған болатын. 

9ділет АХМЕТ, 
Ахмет Байтұрсынұлы музей-

үйінің б� лім меңгерушісі

Алматыда�ы Ахмет Байт�рсын�лы музей-�йі ауласында�ы 
г�л егу ж� мыс т арына белгілі а#ын $лы#бек Ес дәулет, әнші-ком-
позитор /адыр �а ли К6бентай, «$лт �стазы» теле хи каясында 
Ахмет Байт�рсын�лыны8 р6лін сомда�ан белгілі актер Бай �а ли 
Есенәлі және бас#а да белгілі мә дениет #айраткерлері ынта-
ы#ы ласымен атсалысты. 

Шайбалы хоккейден /а-
за#стан �лтты# #�рамасы 
елордада элиталы# дивизи-
онда�ы әлем чемпионатына 
о#у-жатты�у жиынын баста-
ды.

Оқу-жаттығу жиыны «Барыс 
Аренада» басталды. Оған шетелдік 
және отандық клубтарда ойын к�р-
сететін хоккейшілер шақыру алған.

«Оқу-жаттығу жиынына ойын 
тәжірибесі жоғары хоккейшілердің 
барлығын шақыруға мүмкіндік 
туды. Алғашқы дайындыққа �з 
клубтарында маусымды аяқтаған 
ойыншылар келеді. Қалғаны Гага-
рин кубогы және Қазақстан чемпи-
онаты плей-офф сатысындағы жа-

рысын аяқтағаннан кейін қатарға 
қосылады», – деді бас бапкер Ға-
лым Мәмбетәлиев.

Айта кетсек, шайбалы хоккей-
ден Қазақстан құрамасы мамыр 
айында Астана қаласында Ресей 
және Беларусь құрамаларымен 
жол дастық кездесу �ткізеді. Елор-
дада 2-4 мамыр аралығында 
Qazaqstan Hockey Open турнирі 
жалауын к�тереді. Оған Қазақстан, 
Ресей және Беларусь құрамалары 
қатысады. :лем чемпионаты 10-26 
мамыр аралығында Чехияның Пра-
га және Острава қалаларында �теді. 
Топтық кезеңде ұлттық құрама 
АҚШ, Германия, Швеция, Слова-
кия, Латвия, Франция және Поль-
шамен сынға түседі.

ӘЛЕМ 
ЧЕМПИОНАТЫНА 
ӘЗІРЛІК БАСТАЛДЫ


